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مقام های جمهوری اســامی در روزهای گذشته 
و به مــوازات تــداوم حمات نظامی گســترده 
صهیونیست ها علیه غزه، از اجتناب ناپذیر بودن 
گســترش دامنه جنگ در منطقه سخن به میان 
آورده انــد. این مهم در گفت و گــوی تلفنی اخیر 
حسین امیرعبداللهیان، وزیر  امور خارجه و شیخ 
محمد بن عبدالرحمن آل ثانی، همتای قطری اش 
مورد توجه قرار گرفت. وزیر امور خارجه ایران در 
این تماس تلفنی با همتای قطری   گفت:»به دلیل 
گسترش شدت جنگ علیه ســاکنان غیرنظامی 
غزه، اکنون گسترش دامنه جنگ اجتناب ناپذیر 
شده است.« دو طرف با ابراز نگرانی عمیق نسبت 
به وضعیت انسانی در غزه و تداوم حمات نظامی 
گســترده علیه غیرنظامیان و زنــان و کودکان، 
در خصوص راه های سیاســی پایان بخشیدن به 
حمات وحشــیانه رژیم اسرائیل، برقراری فوری 
آتش بس و ارسال کمک های انسانی مستمر برای 
مردم تحت محاصره و جنگ زده غزه به گفت وگو 
پرداختند. امیرعبداللهیان همچنین در پیامی در 
شبکه اجتماعی ایکس نوشت:»زمان برای تداوم 
جنایات تل آویو به سرعت رو به پایان است. تنها 
فایده نتانیاهو این بود کــه پایه های رژیم جعلی 
اسرائیل را متزلزل تر ســاخت و چهره جنایتکار، 
خشن و متجاوز رژیم صهیونیستی را در قتل عام 
زنان و کودکان در غزه به روشنی و بدون روتوش 

به نمایش گذاشت.«
موازات تاش های دیپلماتیک ایران برای متوقف 
کردن جنگ غزه، سفیر کشور در سازمان ملل بار 

دیگر تصریح کرد.

بهنام صمدی

ایران حامی آتش بس 
فوری در غزه
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معاون وزیر راه و شهرســازی اقدامات توســعه ای و عمرانی این سازمان در 
دولت ســیزدهم را مردم محور دانســت و گفت: بر مبنــای تأکید رهبر انقاب 
مبنی بر توســعه اقتصاد دریا محور و با هدف رونق اشــتغال و معیشــت مردم 
ساحل نشــین، ســاخت و تکمیل بنادر کوچک در مناطق ساحلی فاقد بندر در 

جنوب در دستور کار قرار دارد.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، علی اکبر صفایی در »همایش 
ملی فرصت های نوپدید دریایی« در انزلی، گفت: با راهبرد اقتصاد دریا و رویکرد 
دگرگونی معیشت مردم جنوب، »بندر خمیر« در استان هرمزگان و »بندر اروند 
کنار« در خوزســتان به بهره برداری رسید و تحویل مردم شد، »بندر سیریک« 

نیز در هرمزگان آماده بهره برداری است.
معاون وزیر راه و شهرســازی افزود: با اتمام مطالعه طرح جامع »بندر بزرگ 
مکران«، این بندر نیز در ســال آینده به بهره برداری می رسد تا این بندر بتواند 

تحول عظیم اقیانوسی برای کشور داشته باشد.
مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به آغاز مطالعات طرح جامع 
توســعه دریامحور از سال ۱۴۰۰ در کشــور، تأکید کرد: با اباغ سیاست های 
کان اقتصاد دریا توسط مقام معظم رهبری، سیاست گذاری یکپارچه در حوزه 
فعالیت های دریایی با هدف توســعه اقتصاد دریامحور و اشتغالزایی انجام شده 
تا تعریف درســتی از مفاهیم توسعه دریامحور، اقتصاد دریا و ساحل ارائه شود.

صفایی با بیان اینکه ســازمان بنادر بر اســاس ادبیات حکمرانی منبعث از 
مطالعات ســند اقتصاد دریا به توســعه و پیشــرفت دریایی در همه بخش های 
اقتصــادی، اجتماعــی، فرهنگــی، محیط زیســتی، علم و فنــاوری و امنیتی 
می پردازد، اظهار داشــت: حوزه دیگری که مطالعه آن انجام شــده و نتیجه آن 

در اختیار ســازمان برنامه ریزی کشور قرار گرفته است، آمایش سرزمینی طرح 
ویژه راهبردی توســعه پایدار و یکپارچه جنوب کشــور است که با هماهنگی با 
فرماندهان نیروی دریایی ســپاه و ارتش این ســند به زودی ارائه می شود تا در 

سطح ملی به تصویب برسد.
 مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی اضافه کرد: در حوزه دریایی در جنوب 
کشور نیز کریدورهایی در حال شکل گیری است که آخرین آن توسط کشورهای 
روســیه و هند دنبال می شود. در این کریدور بندر چنای در شرق هند به بندر 

ولادی وستوک مسکو در روسیه وصل می شود.
صفایی تأکید کرد: با راه اندازی کریدور شمال-جنوب می توانیم زمان انتقال 

کالا را از بندر بمبئی تا روســیه و قزاقستان کاهش دهیم.
وی با اشاره به نهایی شدن قرارداد بلندمدت ایران با هند برای نقش آفرینی 
بیشــتر و مؤثرتر در بندر چابهار، افزود: مذاکراتی نیز با شــرکت چینی انجام 
شــده و امیدواریم با ســرمایه گذاری آنها انتقال کالا از کشــورهای آفریقایی 
و حاشــیه خلیج فارس با کشــتی های رو-رو، سپس از بندر شــهید رجایی تا 

قزاقستان انجام شود.
به گفته صفایی، برای اولین بار چهار فروند کشتی های رو-رو در جنوب توسط 
ســرمایه گذاران خارجی خریداری شده و ترمینال کشتی رو-رو در بندر شهید 

رجایی نیز مهیا شده است.
وی در پایان اعام کرد: با خریداری هزار دســتگاه کامیون خارجی و تولید 
داخل، به زودی سرویس دریایی کشورهای آفریقایی و عربی به بندرعباس و از 
آنجا به ترکیه و مجموعه کشورهای شرق دریای خزر، قزاقستان و روسیه متصل 

خواهد شــد تا غات قزاقستان به کشورهای حاشیه خلیج فارس صادر شود.

انتقال بار از آفریقا و حوزه خلیج فارس به ایرانانتقال بار از آفریقا و حوزه خلیج فارس به ایران
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اخــذ مالیات از خانه های لوکس و گرانقیمت 
از ســال 99 در قوانیــن بودجه ســالانه وجود 
داشــت اما دولــت قبل ضوابــط اجرایی آن را 
تصویب نکرده بود و با وجود قانون در دو ســال 
۱399 و ۱۴۰۰ طبق آمارهای رســمی سازمان 
امــور مالیاتی، درآمد ناشــی از این محل صفر 
بوده اســت. پس از امتناع دولت قبل از تصویب 
دریافت مالیات از خانه های لوکس در سال های 
99 و ۱۴۰۰، دولت ســیزدهم آن را تصویب و 
اباغ کرد. بر اســاس قانون بودجه سال ۱۴۰2 
دولت موظف اســت از واحدهای مســکونی و 
خانه های لوکس کــه ارزش آنها از 2۰ میلیارد 
تومان بیشتر باشد مالیات بگیرد. بر اساس این 
مصوبــه، خانه های لوکس کــه ارزش آنها بیش 
از 2۰ میلیارد تومان باشــد، مازاد بر این مبلغ 
مشــمول مالیات به میزان دو در هزار می شود. 
این مالیات برعهده شخصی است که در ابتدای 
هر سال مالک اماک فوق بوده و افرادی که فقط 
مالک یک باب منزل مسکونی اند و در ۱۰ سال 
اخیر تغییر مالکیت نداده اند از شمول این حکم 
مستثنی هستند. خانه های لوکس و باغ ویاهای 

در حال ســاخت مشمول این مالیات نیستند.
مشکل اصلی در شناســایی خانه های لوکس 
نبــود بانک جامع اطاعاتــی از وضعیت اماک 
کشــور اســت. با اینکه ســال ۱395 بر اساس 
قانون، وزارت راه و شهرســازی ملزم شد سامانه 
اماک و اســکان را برای ثبت اطاعات ملکی در 
کشــور راه اندازی کند، اما راه اندازی این سامانه 
ســال ها طول کشــید و ســرانجام سال ۱۴۰۰ 
راه اندازی شد. در کنار آن، برای تکمیل اطاعات 
اماک، شهرداری ها به عنوان مرجع اطاعاتی در 
شهرها، برای شناسایی واحدهای خالی و لوکس 
در کشــور ملزم شــدند، اما ســید محمد هادی 
سبحانیان، رئیس سازمان امور مالیاتی از امتناع 
برخی شهرداری ها برای دادن اطاعات خانه های 
لوکس به سازمان امور مالیاتی خبر داده است. به 
گفته سبحانیان، »بعضاً گلوگاه هایی در مسیرها 
و فرایندهــای اداری دریافت مالیات وجود دارد. 
به  طور مثال شهرداری لواسان از ارائه اطاعات 
خانه های لوکس به ســازمان امور مالیاتی امتناع 
می کنــد. نظام مالیاتی بدون اشــراف اطاعاتی 
نمی تواند وظیفــه اش را به  خوبی انجام دهد که 

مطالبه گری رســانه ها می تواند هموارکننده این 
مسیر باشد.«

تخلف شهرداری ها از ارائه اطاعات خانه های 
لوکــس در حالی اســت که با توجــه به قانون 
بودجه، مالیات خانه هــای لوکس باید دریافت 
شود. بر اســاس تبصره 2 ماده ۴ مصوبه هیأت 
دولت، شــهرداری ها مکلف شــده اند اطاعات 
واحدهای لوکــس را به دولت )ســازمان امور 
مالیاتــی( ارائه کننــد. آمار شناســایی و اخذ 
مالیات از خانه های لوکس در دو ســال گذشته 
وضعیت مناسبی نداشته و گفتنی است در سال 
۱۴۰۰ معادل ۱2 هزار خانه خالی شناسایی شد 
و تکلیف بودجــه 7۰۰ میلیارد تومان و میزان 
مالیات تعیین شــده 392 میلیارد تومان بود که 
حدود 25 میلیارد تومان وصول شــده و برابر با 
3.5 درصد تکلیف بودجه بوده اســت. در سال 
۱۴۰۱ نیز حدود ۴5 هزار خانه لوکس شناسایی 
شــد و مالیات تعیین شده بیش از دو همت بود، 
این در حالی اســت که تنها 6 میلیارد تومان از 
خانه های لوکس اخذ شــد )معادل ۰.3 درصد 
مالیــات برآورد شــده در بودجه.( بــا توجه به 
اینکه بخشــی از درآمدهای مالیاتی مربوط به 
اخذ مالیات از خانه های خالی و لوکس اســت، 
بنابرایــن هر گونه اهمال در اخذ مالیات از این 
خانه ها در نهایت منجــر به کاهش درآمدهای 
بودجه نسبت به هزینه ها می شود، موضوعی که 

به تورم دامن می زند.
هــادی خانــی، رئیس مرکــز اطاعات مالی 
تأکیــد دارد که »فرار مالیاتی جرمی با منشــأ 
پولشویی اســت و عدم همراهی شهرداری ها در 
ارائــه اطاعات به ســازمان مالیاتی را نمی توان 

توجیه کرد.«
خانــی در این خصــوص به تســنیم گفت: 
اگر شــهرداری ها انجام تکالیــف قانون مبارزه با 
پولشــویی را جدی نگیرنــد، ترک فعل قانونی از 
مراجع ذیربط پیگیری خواهد شــد. همین الان 
هم ترک فعــل این نهادها برابــر تکالیف صریح 
قانون و مقررات مبارزه با پولشویی محرز است.

با توجه به اینکه پایان کار ســاختمان توسط 
شهرداری ها صادر می شود، بنابراین آمار مربوط 
به خانه هــای خالی را دارند. بر اســاس قانون، 
عاوه بر شــهرداری ها دســتگاه های دیگر مانند 

وزارت راه وشهرسازی، وزارت نیرو، سازمان ثبت 
و.. باید در شناسایی واحدهای لوکس به وظیفه 

خود عمل کنند.
برابــر مــاده 5 قانــون مبارزه با پولشــویی، 
شــهرداری ها مکلف هســتند قانون و آیین نامه 
اجرایی قانون مبارزه با پولشویی و قانون مبارزه 
با تأمین مالی تروریســم را اجرا کنند و در مواد 
6 و7 قانون مبارزه با پولشــویی نیز به صراحت 
شــهرداری ها مکلف به احراز هویت و شناسایی 
دقیــق مراجعیــن و مالکان واقعی بــوده و  باید 
اطاعات و مســتندات مربوط به آنها را به عاوه 
عملیات مشــکوک ثبتی، بانکی، سرمایه گذاری، 
صرافی، کارگزاری و مانند آنها به مرکز اطاعات 

مالی ارائه دهند.
بر اســاس فهرســت مالکیت های ارسالی از 
ســوی وزارت راه وشهرسازی به ســازمان امور 
مالیاتی کشــور، تاکنون 729 هزار و 7۰2 واحد 
مسکونی گرانقیمت )لوکس( شناسایی و اطاعات 
این واحدهای مســکونی به سازمان امور مالیاتی 
برای اخذ مالیات بر واحدهای مســکونی لوکس 

ارسال شده است.
ضرورت ساماندهی مالیات مسکن

بر اساس این اطاعات، استان تهران با 257 
هــزار و 7۰۴ واحــد مســکونی لوکس در صدر 
فهرست اســتان ها با بیشــترین واحد مسکونی 
گرانقیمت شناســایی شــده، قرار دارد. پس از 
تهران، استان های فارس، اصفهان و مازندران به 
ترتیب با ۱۰8 هزار و 983 واحد مســکونی، 78 
هزار و ۴88 واحد مســکونی و ۴8 هزار و 65۱ 
واحد مســکونی در رتبه هــای بعدی قرار دارند. 
کمترین واحد مسکونی لوکس شناسایی  شده نیز 
مربوط به استان لرستان با 9۱۱ ملک گرانقیمت 
اســت. بنابراین انتظار می رود با اجرای قانون و 
عمل به وظیفه از ســوی دســتگاه های مختلف، 
امکان فرارهای مالیاتی به حداقل برسد. به گفته 
فعالان حوزه مســکن، »مالیات در بخش مسکن 
نیازمند ساماندهی است، اما مستلزم این امر نیز 
می شــود که راهکارهای اجرایی کردن این طرح 
همزمان با تصویب قوانین پیش بینی شده باشد. 
مالیــات بر واحدهای مســکونی لوکس، مالیاتی 
است که درآمد کسب  شده از آن صرف ساماندهی 

بازار مسکن می شود.«

آمار خانه های لوکس در دست شهرداری ها

مشکل اصلی در 
شناسایی خانه های 
لوکس نبود بانک 
جامع اطلاعاتی 
از وضعیت املاک 
کشور است. با 
اینکه سال 1395 بر 
اساس قانون، وزارت 
راه و شهرسازی ملزم 
شد سامانه املاک و 
اسکان را برای ثبت 
اطلاعات ملکی در 
کشور راه اندازی 
کند

   قطار مولدسازی به حرکت درآمد
پس از گذشت چندین ماه که برای فراهم کردن بسترهای قانونی 
طرح مولدسازی دولت طی شد، سرانجام آبان ماه جاری نقطه 
آغازین اجرای این طرح بزرگ است. بر اساس اعام بورس کالای 
ایران، سازمان خصوصی سازی قرار است 2۱ دستگاه آپارتمان 
مسکونی و 3 واحد مغازه و تجاری و 2 دستگاه آپارتمان اداری - 
انتظامی را در تاریخ های 2۴ و 27 آبان ماه از طریق تالار اماک 

و مستغات بورس کالا به فروش برساند.
طبق برآوردهای صورت گرفته هزارمیلیارد تومان اماک و دارایی 
مازاد در بدنه دولت وجود دارد که طی ســالیان گذشته استفاده 
مطلوبی از آنها نمی شد و حال قرار است این دارایی ها در راستای 
افزایش بهره وری به کار گرفته و موتور محرک اقتصاد ایران شود. 
براساس گفته های وزیر اموراقتصادی و دارایی یکهزار و 3۰۰ ملک 
در دستگاه های دولتی به عنوان مازاد شناسایی شده که در مرحله 
نخست در راستای ارزش افزایی آن گام برداشته می شود. بنابراین 
فقط فروش این اموال نیست بلکه مولدســازی و ارزش افزایی، 
ســپس قیمت گذاری و خارج کردن این امــوال از حبس دولت 
خواهد بود.مصوبه مولدســازی دارایی های دولت، تصویب شده 
در جلسه شصت و هفتم شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران 
قوا، 2۱ آبان امسال به تأیید مقام معظم رهبری رسید و بر اساس 
آن، هیأت عالی مولدسازی دارایی های دولت مرکب از هفت عضو 
شامل معاون اول رئیس جمهور، وزیر امور اقتصادی و دارایی، وزیر 
کشور، وزیر راه و شهرسازی، رئیس سازمان برنامه و بودجه، یک 
نماینده از طرف رئیس مجلس و یک نماینده از طرف رئیس قوه 
قضائیه تشکیل شد. دبیرخانه و مجری مصوبات این هیأت، وزارت 
امور اقتصادی و دارایی اســت که با تفویض وزیر امور اقتصادی و 
دارایی، سازمان خصوصی سازی مسئول تشکیل دبیرخانه شد و 
بافاصله دبیرخانه کار خود را آغاز کرد و ۱۰ کارگروه تشکیل داد.

این مصوبه همه دارایی های غیرمنقول مازاد دستگاه های دولتی، 
شــرکت های دولتی و بانک های دولتی و پروژه های نیمه تمام را 
شامل می شــود. منظور از مازاد یعنی اموالی که یا خود دستگاه 
اجرایی آن را مازاد تشخیص دهد یا دبیرخانه با بررسی کارشناسی 
با معیارهایی همچون راکد و با استفاده بودن، در راستای وظایف 
ذاتی دستگاه استفاده نشدن، عدم تناسب به دلیل ارزش اقتصادی 
منطقه و موقعیت جغرافیایی، دارایی هایی بــا کاربری تجاری، 
مسکونی، اقامتی و تفریحی و... مازاد بودن آن را تشخیص دهد 
و در کارگروهی مرکب از نماینده دستگاه بررسی کرده و سپس 
برای تصمیم گیری نهایی در جلسه هیأت عالی مطرح کند.عاوه 
بر دولت، مجلس یازدهــم نیز بر اجرای این پــروژه تأکید دارد. 
محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس، 
در این باره گفته بود: »اگر بخش کوچکــی از میزان دارایی های 
شناسایی شــده دولت مولدسازی شــود، بخش قابل توجهی از 
ناترازی بودجه حل می شود. طبیعتاً نیازمند ارتقای تصمیمات 
مرتبط با این حوزه هستیم و باید در این بخش کار جدی کنیم.« 
از نگاه پورابراهیمی، پایان ایستایی سرمایه، یکی از دستاوردهای 
این پروژه است که اگر به ثمر بنشیند، تولید ناخالص داخلی از این 
محل رشد خواهد کرد. محمدرضا پورابراهیمی در ارزیابی عملکرد 
دولت سیزدهم نیز گفت: »درباره فرایند مولدسازی دارایی های 
دولت اتفاق مهمی در کشور رخ داده و به نظر می رسد تاکنون هم 
رسانه ای نشده است. مولدسازی دارایی های دولت صرفاً به مفهوم 
فروش اموال دولت نیست، البته فروش هم یکی از مصادیق این 
موضوع است. با این حال موضوع مشارکت، اجاره دهی، واگذاری، 
ســرمایه گذاری و تبدیل به اوراق بهادار کردن از جمله اقســام 
مولدسازی است که دولت باید این موارد را در دستور کار خود قرار 

دهد تا از دارایی غیر مولد، دارایی مولد ایجاد کند.«
تحریک اقتصاد با مولدسازی

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسامی معتقد 
است: مولد سازی دارایی های راکد شرکت های دولتی و بانکی، 
یکی از روش ها و شیوه های مؤثر برای کسب ایجاد ارزش افزوده 
از دارایی هاست که البته برخی شــرکت های دولتی قباً نیز با 
سیاست فروش یا عرضه آن به بازار که در اختیار داشتند نیازهای 
خود را از این طریق تأمین می  کردند اما اکنون در رویکرد جدید 
قرار است از دارایی های موجود آن طور که به نفع اقتصاد باشد 
به نحو شایسته استفاده شود. جعفر قادری با بیان اینکه دولت 
دارای ظرفیت های فراوان و برخــوردار از دارایی و اماک مازاد 
زیادی است که بخش عمده آنها با استفاده و راکد مانده است، 
گفت: این دارایی ها معمولاً غیرمولد و راکد هستند، بنابراین با 
مولدسازی آن بی تردید اقتصاد کشــور تحریک خواهد شد که 
نتیجه آن تحول خاصی را دراقتصاد کشور ایجاد می کند. قادری 
گفت؛ سیاســتی که می توان با روش های مختلف از ثروت های 
متوقف مانده برای رشد و رونق تولید و افزایش پیشرفت کشور 

به درستی استفاده کرد.
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M A R Z E E G H T E S A S D3
       ثبت رکــورد تولید 7.5میلیون تــن کلینکر در 

هلدینگ سیمان غدیر
دکتر مهدی عبوری، مدیرعامل گروه ســرمایه گذاری غدیر در 
جمع مدیران هلدینگ ســیمان غدیر با اشــاره به راندمان 93 
درصدی و کسب ســود خالص بیش از 25 هزار میلیارد ریالی 
و حاشیه ســود خالص 37 درصدی در ســال مالی گذشته در 
هلدینگ ســیمان، بر تداوم روند افزایش تولید و بهبود کیفی 

محصولات تأکید کرد.
مدیرعامل گروه سرمایه گذاری غدیر در جمع مدیران هلدینگ 
سیمان غدیر بیان داشت: این مجموعه آمادگی تأمین سیمان 

مورد نیاز نهضت ملی مسکن را دارد.
این نشســت همزمان با بیستمین ســالگرد تأسیس هلدینگ 
سیمان غدیر و ثبت رکورد تولید 7.5 میلیون تن کلینکر در این 
هلدینگ و با حضور مدیران ارشد و اعضای هیأت  مدیره شرکت 
سرمایه گذاری غدیر برگزار شد. در ابتدای این جلسه مهندس 
سلیمیان، مدیرعامل هلدینگ سیمان غدیر در گزارشی به ارائه 
عملکرد 5 ساله و اقدامات و دستاوردهای این هلدینگ پرداخت 
و افزود: در پایان سال مالی منتهی به شهریورماه ۱۴۰2 مقارن 
با بیستمین سالگرد تأسیس این هلدینگ، موفق به ثبت رکورد 
تولید 7.5 میلیون تن کلینکر شــدیم. طبق گــزارش وزارت 
صمت، بین همه هلدینگ های سیمانی، بالاترین راندمان تولید 
متعلق به هلدینگ غدیر با بیش از 93 درصد بوده که این رقم در 
خاورمیانه بی نظیر و در جهان کم نظیر است.در حوزه تاب آوری 
که مورد تأکید مقام معظم رهبری نیز بــوده، اقدامات مؤثری 
انجام گرفته که باعث شده است حتی در صورت بروز مشکات 
پیش بینی نشــده تولید، به مدت ۱22 روز امکان تولید داشته 
باشیم، در حالی که این عدد در صنعت به طور متوسط 7۱ روز 
است  که این امر نشان دهنده سطح مطلوب ذخیره استراتژیک و 

تاب آوری هلدینگ حتی در شرایط سخت تولید است.
از 7.5 میلیون تن کلینکر تولیدی، حدود 2.5 میلیون تن صادر 
می شود.29  مقصد صادراتی در اقصی  نقاط جهان ایجاد کرده ایم 
که تنوع جغرافیایی و تعدد مشتریان در قاره های مختلف باعث 

بالا رفتن قدرت تحقق اهداف صادراتی شده است.
در پروژه های بزرگ ملی مانند آزادراه اصفهان-شیراز، ایران مال، 
پارس جنوبی و عسلویه، قطار شهری مشــهد و... تأمین کننده 
ســیمان بخش اعظم یا تمام پروژه بوده ایم. برای حدود 3 هزار 
نفر اشتغال مستقیم و ۱2 هزار فرصت اشتغال غیرمستقیم در 
هلدینگ ســیمان غدیر ایجاد کرده ایم که از این حیث دومین 
هلدینگ در زیرمجموعه های شــرکت ســرمایه گذاری غدیر 
هستیم. ســودآوری مجموعه ما از جنس افزایش قیمت دلار 
نبوده و بیشتر شدن تولید منتج به افزایش سود شده است که 
این امر ما را از سایر صنایع و رقبا متمایز می کند. طبق آمار، در 
میان 5۰۰ شرکت برتر ایران رتبه  ۱39 و بین شرکت های تولید 
سیمان رتبه اول را داشــته ایم. مدیرعامل گروه سرمایه گذاری 
غدیر همچنین با اشــاره به محدودیت های موجــود در تولید 
سیمان در کشور افزود: صنعت سیمان در کشور بسیار مظلوم 
واقع شده و کنترل دســتوری قیمت ها و اعمال محدودیت به 
دلیل ناترازی انرژی در فصول تابستان و زمستان و چالش های 
زیست محیطی بخش مهمی از مشــکات این صنعت به شمار 
می رود. با وجود این محدودیت ها، ثبت رکورد تولید، راندمان 
بالا و سودآوری چشمگیر نشان از عزم راسخ مدیران هلدینگ 

سیمان و پرسنل خدوم شرکت های زیرمجموعه دارد .
برنامه های آتی هلدینگ سیمان بسیار مهم و راهبردی  است که 
تکمیل زنجیره پایین دستی، تبدیل سیمان به مصالح مصرفی و 
قطعات پیش ساخته بتنی، متنوع سازی محصولات سیمانی در 
حجم انبوه، تأمین برق از طریق منابع تجدیدپذیر، توجه ویژه 
به صادرات و بهینه سازی حمل ونقل بخشی از این برنامه هاست.

  افت 25 درصدی قیمت مسکن در تهران
مدیرکل راه و شهرسازی اســتان تهران با بیان اینکه مهمترین 
عامل ریزش قیمت  مسکن در استان تهران برخورد با مشاوران 
اماک سوداگر و غیرمجاز و پلمب آنها بوده  است، گفت: میزان 

ریزش قیمت مسکن در تهران به 25 درصد رسیده است.
حسین جنتی اظهار داشت: در مجموع ۴97 هزار واحد مسکونی 
در استان تهران برنامه ساخت داریم که بخشی از آن واحد های 
نهضت ملی هســتند و بخشــی دیگــر مربوط بــه پروژه های 
بازآفرینی شــهری است که عملیات ســاخت 3۴۰ هزار واحد 

آغاز شده  است.
تاکنون ۱6۰ هزار نفر در استان تهران برای پروژه واحد نهضت 
ملی تأیید نهایی گرفته اند و برای ۱2۰ هــزار نفر زمین تأمین 

شده  که ۴3 هزار واحد آن مربوط به بازآفرینی شهری است.

امضای قرارداد انتقال گاز ترکمنستان به عراق 
از شاهراه ایران، گامی مهم برای نقش آفرینی ایران 

در میانه معادلات انرژی بین بغداد و عشق آباد.
وزیــر خارجه ترکمنســتان اعــام کرده که 
قراردادی با عراق برای انتقال گاز به این کشــور 
از طریق ایران امضا شــده که بر این اســاس، دو 
کشورتوافق کرده اند که یک قدم مهم دیگر برای 

متنوع کردن منابع گاز در عراق برداشته شود.
بر اســاس این قرارداد، ترکمنستان 9 میلیارد 
مترمکعب گاز در ســال به عــراق صادر می کند. 
این گاز به مدت 5 ســال و از طریق ایران منتقل 
می شود. صادرات گاز ترکمنستان در سال 2۰22 
میادی، به ۱۰.25 میلیارد دلار رســید که نشان 
می دهد قیمتی در حدود 25۰ تا 29۰ دلار برای 
هر هزار متر مکعب گاز داشته است. قرارداد با عراق 
با قیمت فروش 29۰ دلار برای هر هزار متر مکعب، 
تقریباً سه میلیارد دلار درآمد سالانه از صادرات گاز 

برای ترکمنستان به همراه خواهد داشت.
از آن گذشــته مقامــات ترکمنســتان، آمار 
مشــخصی درباره میزان صادرات سالانه گاز این 
کشور به چین ارائه نمی کنند اما این رقم احتمالاً 

بین 35 تا ۴۰ میلیارد مترمکعب در سال است.
درســال های اخیرعراق بنا به دلایل متعددی 
همچون فشــارهای اعمال شــده توسط امریکا، 
چالش های موجود بر سر راه واردات گاز و مسائلی 
دیگر در پی تنوع بخشی به منابع تأمین گاز خویش 
بوده است. عراق در سال های گذشته، قراردادهای 
متعددی با کشــورهای مختلف در این زمینه به 
امضا رسانده که از جمله این قراردادها می توان به 

قرارداد با شرکت توتال فرانسه اشاره کرد.
امضای قرارداد با ترکمنستان را نیز می توان در 

همین راستا ارزیابی کرد.
عراق و ترکمنستان مدتی است که برای رسیدن 
بــه این قرارداد تاش می کنند و در ماه اوت طی 
دیــدار یک هیأت از ترکمن گاز از بغداد به توافق 

مقدماتی رسیدند و یک تفاهمنامه امضا کردند.
عــراق دوازدهمین ذخایــر گاز طبیعی بزرگ 
دنیــا را داراســت. هرچند که به دلیــل فقدان 
زیرساخت های لازم برای انتقال این گاز از مناطق 

تولیدی نفت، بیشتر این گاز را می سوزاند.
عراق در سال های اخیر برای تأمین گاز و برق 
مورد نیاز خود وابســته به ایران بوده و این کشور 

حدود ۴۰ درصد از برق آن را تأمین می کرده است.
در این بیــن، عراق با هدف ایجاد تنوع تأمین 
انــرژی نیم نگاهی هم به ترکمنســتان داشــت. 
کشــوری که چهارمین ذخایر گازی دنیا معادل 
۱۰ درصــد از کل ذخایر دنیــا را در اختیار دارد. 
ناگفته نماند که روابط گازی ترکمنستان و ایران 
هم در حال توســعه است. ترکمنستان در 2۰۱7 
صادرات گاز به ایران را به خاطر بدهی کاهش داد 
اما وزیر نفت ایران در ماه مه اعام کرد این بدهی 

پرداخت شده است.
بنابراین صادرات گاز ترکمنســتان به ایران در 
ماه اوت از ســر گرفته شــد و مذاکراتی هم برای 
یک قرارداد بلندمدت انجام شــد. اما انتقال گاز 
ترکمنســتان به عراق چه دســتاوردهایی برای 

ایران دارد؟
جواد اوجی وزیر نفت به تازگی با اشاره به وجود 
خط لوله موجود در مســیر کشورهای روسیه به 
قزاقستان، ازبکســتان، ترکمنستان و ایران گفته 
که برگزاری نشست شورای نخست وزیران سازمان 
همکاری های شــانگهای فرصتی مناســب برای 
رســیدن به توافقی چندجانبه درباره ترانزیت گاز 
و راه اندازی یک کریدور گازی شمال به جنوب در 

منطقه آسیای مرکزی است.
واقعیت این اســت که تأمین بخش مهمی از 
امنیت عرضه انرژی در ســال های آینده در دالان 
میانی مابین آسیای میانه و خلیج فارس یعنی ایران 

رقم خواهد خورد.
درحال حاضر بخش مهمی از ذخایر گاز طبیعی 
جهــان در منطقه آســیای  میانــه و قفقاز جای 
دارد، اما کشــورهای دارنــده آن ذخایر، جملگی 
ممالــک محصور در خشــکی هســتند. بنابراین 
برای این کشــورها و از جمله ترکمنســتان مهم 
است که مســیرهای امنی برای انتقال و ترانزیت 
گاز خود داشــته باشند. درنقشه راه صادرات گاز 
ترکمنستان، مسیر ایران جذاب ترین در نوع خود 

به شمار می رود.
ایران کشــوری پهناوربا جغرافیای آب وهوایی 
متنوع و فصول مصرف متفاوت است. مقدار مصرف 
ایــران در مناطق مختلف کشــور و در فصل های 
مختلف ســال تا 35 درصد بین حداکثر و حداقل 

تفاوت دارد.
از آن گذشــته، روسیه بازار گاز خود را به طور 

تقریبی به سبک و ســیاق گذشته از دست داده 
است. حتی در صورت پایان جنگ اوکراین، روسیه 
و اروپا به شرایط روابط گازی گذشته بازنمی گردند.

نقشــه انرژی منطقه و بخش مهمی از جهان 
تغییر کرده، اما تأمین گاز اروپا، یک نیاز همیشگی 

است.
در واقع، اروپا متوجه شده که وقتی در شبکه 
ناباکو، ایران را دور زد، بهای آن چقدر ســنگین 
اســت. این حقیقت تلخ را اروپا حالا متوجه شده 
که ناچار اســت گاز امریکا را با چهار برابر قیمت 
پیشــین از امریکا وارد کند. ناگفته پیداست که 
امنیت انرژی از اصول مهم و شناخته شــده همه 

کشورهای مصرف کننده است.
بنابراین ایــران می تواند کریــدور انتقال گاز 
روسیه، ترکمنستان و هریک از کشورهای آسیای 
میانه باشــد. ایران حدود 39 هزار کیلومتر خط 
لولــه انتقال گاز در اختیار دارد. این زیرســاخت 
بــرای انتقال گاز هم منشــأ منافــع اقتصادی و 

ژئوراهبردی است.
غامعباس حسینی، مدیرعامل شرکت انتقال 
گاز ایــران اعام کرده کــه اکنون دو خط 6 و 9 
سراســری پیمانکار در حال اجراست که ظرفیت 
۱۰۰ میلیون متر مکعب صادرات را ایجاد خواهد 
کرد و افــزوده که ظرفیــت واردات 2۰ میلیون 
مترمکعب واردات  سوآپ از ترکمنستان را داریم 
که اکنون این رقم ۱۰ میلیون مترمکعب اســت. 
تأمیــن بخش مهمی از امنیــت عرضه انرژی در 
طول سال های آینده در دالان میانی بین آسیای  
میانه و خلیج فارس یعنی ایران رقم خواهد خورد.

تقاضای جهانی برای گاز طبیعی در افق 2۰35 
میادی تا ۱.5 برابر افزایش خواهد یافت.

فراهم شدن بستر صادرات گاز ایران به عراق
کشــورهای منطقه در ســپهر همــکاری در 
سرمایه گذاری، تبادلات فنی و تعامات گسترده 
می تواننــد به منظور منافع خــود و تأمین امنیت 

انرژی اروپا نقش مؤثری عهده دار شوند.
رامین نوربخش، کارشــناس انرژی گفته که 
واردات گاز عــراق از ترکمنســتان به معنای آن 
اســت که قرار اســت این میــزان گاز از طریق 
خطــوط لولــه گاز ایران به عراق صادر شــود و 
قرار نیســت عراق گاز ترکمنستان را با خط لوله 

جداگانه ای وارد کند.

افزایش ضریب نفوذ ایران از انتقال 
گاز عشق آباد به بغداد

افزایش 2 برابری 
تقاضای جهانی 
گاز تا 2035 
تقاضای جهانی 
برای گاز طبیعی 
در افق 2035 تا 
1.5 برابر افزایش 
خواهد یافت. به 
نظر می رسد که 
کشورهای منطقه 
در سپهر همکاری 
در سرمایه گذاری، 
تبادلات فنی و 
تعاملات گسترده 
می توانند به منظور 
منافع خود و تأمین 
امنیت انرژی 
اروپا نقش مؤثری 
عهده دار شوند
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تازه تریــن داده هــای آماری صنــدوق بیمه 
اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر نشان 
می دهد که در تیرماه امسال، تعداد بیمه شدگان 
فعال این صندوق با رشــد 9.8 درصدی نسبت 
به تیرماه ۱۴۰۱، به یــک میلیون و 668 هزار 

نفر رسیده است.
براســاس داده هــای آماری صنــدوق بیمه 
اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر کشور، 
تعداد کل بیمه شدگان این صندوق شامل فعال و 
غیرفعال در پایان تیرماه امسال نسبت به تیرماه 
سال گذشته، با رشد ۱2.۴ درصد به 2 میلیون و 
529 هزار نفر رسیده است. این تعداد در تیرماه 
سال گذشته، حدود 2 میلیون و 2۴9 هزار نفر 

برآورد شده بود.
از میان بیمه شدگان فعال، غیرفعال متصل و 
غیرفعــال منفصل، آمار بانوان و مردان تفکیک 
شده است به طوری که در بیمه شدگان فعال با 
جامعــه آماری یک میلیون و 667 هزار و 9۴۰ 
نفر، یک میلیون و 2۴8 هزار و ۴5۴ نفر مرد و 

۴۱9 هزار و ۴86 نفر زن هستند.
در بخش بیمه شدگان غیرفعال متصل نیز با 
جامعه آمــاری 275 هزار و 2۱5 نفر نیز ۱52 
هزار و ۱28 نفر مرد و ۱23 هزار و 87 نفر زن 
هستند و در میان بیمه شدگان غیرفعال منفصل 
با آمار 585 هزار و 965 نفر نیز ۴63 هزار و 86 
نفــر را مردان و ۱22 هزار و 879 نفر را بانوان 

می دهند. تشکیل 
متوسط سن بیمه پردازان صندوق 36.2 سال

بیمه  ارزیابی هــای جدید صنــدوق  طبــق 
ســن  میانگین  اکنون  کشــاورزان  اجتماعــی 
بیمه پردازان جدید 36.2 سال محاسبه شده که 
این عدد نسبت به مدت مشابه آن تا حدودی با 

روند افزایشی روبه رو بوده است.
در مجمــوع میانگین ســن فعلــی اعضای 
صندوق بیمه اجتماعی ۴7.8 ســال در تیرماه 
ســال جاری به ثبت رســیده که ایــن آمار در 
مدت مشــابه ســال گذشــته ۴8.3 سال بوده 
و این موضوع نشــانگر جوان تر شــدن اعضای 
ایــن صندوق اســت. اکنــون این صنــدوق با 
ضریب پشــتیبانی حدود ۱۰ یکی از جوان ترین 

صندوق ها در کشور به شمار می رود.
براساس این داده های آماری اکنون بیشترین 
اعضای تحت پوشــش این صندوق در اســتان 
آذربایجــان شــرقی با ۱96 هــزار و 687 نفر، 

خراسان رضوی با ۱۴۴ هزار و 6۱7 نفر و استان 
فارس با ۱3۴ هزار و 558 نفر است اما کمترین 
اعضای این صندوق در استان های قم با 8 هزار و 
6۴5 نفر، البرز با ۱۰ هزار و ۱۰9 نفر و بوشــهر 

با ۱3 هزار و 265 نفر هستند.
بیشــترین افراد بیمه شده در گروه رانندگان 

حمل بار و مسافربری
ارزیابی های جدید از آمارهای صندوق بیمه 
اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر نشان 
می دهد کــه در مجموع یــک میلیون و 85۰ 
هــزار و 8۴9 نفر اعضای فعــال این صندوق، 
این افــراد در گروه های مختلــف تحت عنوان 
ساکنان روســتاها، مناطق عشایری، کشاورزان 
غیرساکن روستا، ساکنان شهرهای زیر 2۰ هزار 
نفر، رانندگان حمل بار و مســافربری، سازمان 
نظام مهندســی کشــاورزی و منابــع طبیعی، 
ســازمان دامپزشکی، شــاغان فصلی، کمیته 
امداد و ســازمان بهزیستی از خدمات بیمه ای و 
بازنشستگی صندوق بهره مند هستند. بیشترین 
افراد بیمه شــده در گــروه رانندگان حمل بار و 
مســافربری با جامعه آماری ۱6۴ هزار و 988 
نفر و کمترین آنها در گروه سازمان دامپزشکی 
با ۱9۱ نفر بیمه شده در این صندوق به حساب 

می آیند.
مستمری بگیر افراد  مستمری  افزایش 

افزایــش 2۰ درصدی و پرداخــت معوقات 
مســتمری بگیران صنــدوق بیمــه اجتماعــی 
کشاورزان، روستاییان و عشایر از دیگر اقدامات 
اثربخــش در این دولت بود که به همین منظور 
صندوق برای این مهم نیــز برنامه ریزی جدی 

داشت.
اجتماعی  بیمــه  اعام صنــدوق  براســاس 
کشاورزان، روستاییان و عشایر، حقوق مردادماه 
ســال جاری مســتمری بگیران تحت پوشــش 
صندوق بــا افزایش 2۰ درصــدی و همچنین 
معوقات آنان پرداخت شد. مستمری صندوق در 
مجموع در دولت سیزدهم بیش از ۴3 درصد و 
برای حداقل بگیران بیش از ۱9۰ درصد افزایش 
یافت و یکی از راه های افزایش مستمری افزایش 
سطوح درآمدی به شمار می رود که در صندوق 
این امر محقق شــد.طبق برنامه های راهبردی 
صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، روستاییان 
و عشایر سال گذشته 6۰ درصد سطوح درآمدی 
رشد یافت، همچنین دو سطح 9 و ۱۰ برای آنها 

تعریف شده است.
صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان 
و عشایر ۱8 سال قبل با هدف پوشش جمعیت 
3۰ میلیون نفری کشاورزان، روستاییان و عشایر 
در راســتای توسعه چتر بیمه ای و ارائه خدمات 
به جامعه مذکور با دریافت مبالغ پایین و کمک 
دولت در پرداخت حق بیمه آغاز به فعالیت کرد.

دولــت کارفرمــای بــزرگ صنــدوق بیمه 
اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر است

صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان 
و عشــایر به عنوان یکی از ۱8 صندوق بیمه گر 
در کشور به شــمار می رود که دولت به عنوان 
کارفرمای افراد تحت پوشش این صندوق، حدود 
7۰ درصد ســهم حق بیمه افراد بیمه شده این 
صندوق را پرداخت می کند و بیمه شــدگان نیز 
حدود یک ســوم ســهم حق بیمه را پرداخت 
می کننــد. یکــی از مزایای مهــم در صندوق 
بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر، 
انتقال ســوابق بیمه ای بیمه شدگان این نهاد با 
دیگر ســازمان ها و صندوق های بیمه گر است، 
البتــه مهم ترین مزیت این نــوع بیمه به صرفه 
و اقتصــادی بودن نوع بیمه بــه دلیل حمایت 
دولت از جامعه کشاورزان، روستاییان و عشایر 
اســت. صندوق بیمه اجتماعی نیز به واســطه 
حمایت هــای دولت از جامعــه هدف، خدماتی 
همچــون پرداخــت مســتمری بازنشســتگی، 
ازکارافتادگــی و بازماندگی را بــه افراد تحت 

ارائه می دهد. پوشش 
افراد تحت پوشــش صندوق بیمه اجتماعی 
کشــاورزان بــرای بیمه شــدن در این صندوق 
باید شــرایطی داشته باشــند که از جمله آنها 
می توان به داشــتن حداقل ۱8 سال و حداکثر 
5۰ سال سن، ســکونت در مناطق روستایی و 
عشایری و شــهرهای زیر 2۰ هزار نفر، اشتغال 
در حوزه صنایع دستی و هنرهای سنتی، مشاغل 
زنبورداری، بافندگی، قالیبافی، فرشبافی، گلیم 
و جاجیم بافــی، راننــدگان حمل بار و مســافر 
بین شــهری، کارکنــان مراکز و شــرکت های 
وابسته به مهندسی کشــاورزی، منابع طبیعی 
و نظام دامپزشــکی اشــاره کرد. برای عضویت 
بیمه شــدگان در ایــن صنــدوق بیمه گر افراد 
مشــمول باید بــه یک هــزار و 8۰۰ کارگزاری 
معتبر در سراســر کشور مراجعه کرده و نسبت 

به عضویت در این صندوق اقدام کنند.

بیمه شدگان فعال صندوق بیمه اجتماعی روستاییان

این حکم ضرورت 
ندارد تصویب شود. 
الان در ماده 59 
قانون اصل 44 
حکمی آمده که 
شورای رقابت در 
مواردی که مصداق 
انحصار و نیازمند 
نهاد تنظیم گر باشد.

   ورود قطب های پتروشیمی ایران به بخش بالادستی 
صنعت نفت و گاز

در نشست مشترک مدیران ارشد هلدینگ های تاپیکو و شرکت 
صنایع پتروشــیمی خلیج فارس، بر ســر اقدامات مشترک در 
۴ حوزه تفاهم شــد که با اجرای آنها شاهد سرمایه گذاری های 
کان و بی سابقه در صنایع نفت و گاز و پتروشیمی ایران خواهیم 
بود. به گزارش روابط عمومی شرکت سرمایه گذاری نفت و گاز 
و پتروشیمی تأمین )تاپیکو(، نشســت مشترک مدیران ارشد 
هلدینگ های تاپیکو و خلیج فارس در فضایی بســیار صمیمانه 

برگزار شد.
در این نشســت که دکتر بابک افقهی، سرپرست تاپیکو و دکتر 
علی  عسگری، مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
و معاونان دو شــرکت حضور داشــتند، افقهی با اشاره به لزوم 
هم افزایی برای رسیدن به قله های بالاتر و حل مشکات افزود: 
باید در مجموعه تاپیکو در راستای رفع مشکات و نگرانی های 
موجود در زمینه ناترازی های مصارف و منابع تأمین اجتماعی 
و حرکت به ســمت کاهش کســری تراز عملیاتی آتی، به جد 
اقدامات جهشی در سرلوحه کار قرار گیرد و در این زمینه عزم 
جدی داریم با انتخاب شرکای راهبردی در زنجیره ارزش صنعت 
خود، اقدامات اساسی را به انجام برسانیم. افقهی با تأکید بر لزوم 
توجه جدی به اصــاح پورتفوی تاپیکو، بر ضــرورت ورود این 
هلدینگ به حوزه بالادستی نفت و گاز تأکید کرد و به سرلوحه 
قرار دادن توسعه صادرات به عنوان موتور محرکه تولید به جذب 
منابع و افزایش ســرمایه گذاری در صنایع با ارزش افزوده بالا 

در پایین دست و توسعه محصول شرکت های گروه اشاره کرد.
در این جلســه طرفین ضمن مرور ظرفیت های بســیار خوب 
موجود و زمینه های همکاری های مشترک این دو هلدینگ در 
حوزه های نفت، گاز و پتروشیمی، بر سر تدوین دقیق نقشه راه 

مشترک این دو هلدینگ در حوزه های اقتصادی توافق کردند.
از جمله توافقات نقشه راه دو غول پتروشیمی ایران، در راستای 
راهبرد دولت سیزدهم مبنی بر استفاده از ظرفیت های داخلی 
برای توسعه بخش بالادستی نفت و گاز و سرمایه گذاری مشترک 
در توسعه میادین نفت و گاز بود که به معنای ورود آنها به بخش 

بالادستی صنعت نفت است.
مورد دیگری که مورد توافق مدیران تاپیکو و خلیج فارس قرار 
گرفت، ارائه راهکارهایی برای حل مشکات و مسائل برخی از 
واحدهای پتروشیمی که زنجیره ارزش آنها در این دو هلدینگ 
مشترک است، می باشــد. بر مبنای این توافق، از ظرفیت های 
موجود در زنجیره تولید و تأمین تاپیکو و خلیج فارس در راستای 
ساماندهی واحدهای زیرمجموعه دو هلدینگ استفاده خواهد 
شد. سومین توافقی که بین تاپیکو و هلدینگ خلیج فارس انجام 
شــد، مربوط به صنعت لاستیک  اســت. از آنجا که تاپیکو تنها 
هلدینگ دارای زنجیره نسبتاً کاملی از زنجیره تولید لاستیک 
در ایران است، قرار شد موضوع مشــارکت دو هلدینگ در این 
صنعت استراتژیک بررسی و کارشناسی شود. چهارمین توافق دو 
قطب پتروشیمی ایران، در مورد کاهش هزینه های لجستیک و 
انبارداری بود. بدین ترتیب هلدینگ های تاپیکو و خلیج فارس با 
توجه به نزدیکی جغرافیایی بسیاری از شرکت های آنها، در حوزه 
بهره برداری از توان لجستیک و مخازن ذخیره سازی شرکت های 
یکدیگر، راهکارهای مشارکت هرچه بیشتر را بررسی خواهند 
کرد که سبب کاهش چشمگیر هزینه های لجستیک و انبارداری 

آنها خواهد شد.

  کیش به الگوی موفق مناطق آزاد تبدیل می شود
رئیس هیأت مدیره هواپیمایی آســمان در پیامی فرارســیدن 
بیســتم آبان ماه روز کیش را تبریک گفت و اعام کرد: با توجه 
به بسترهای ویژه و بی بدیل در جزیره زیبای کیش، این منطقه 
می توانــد به الگویی موفق بــرای دیگر مناطق آزاد کشــور در 
بهره گیری کامل از ظرفیت های فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی 

تبدیل شود.
به گــزارش روابــط عمومــی هواپیمایــی آســمان، در پیام 
محمدحسین یوسف پور به مناسبت فرارسیدن روز کیش آمده 
است: »کیش« به عنوان مهمترین جزیره گردشگری و تجاری 
ایران با موقعیت منحصر به فرد جغرافیایی دارای ظرفیت های 
بسیار بالنده ای است که باید با ارتقای سطح تعامات اقتصادی 
و ســرمایه گذاری در عرصــه داخلــی و بین المللــی، افزایش 
همکاری های منطقه ای و بهره بــرداری از ظرفیت های موجود 
در مسیر رشد و توسعه منطقه و به تبع آن پیشرفت ایران عزیز 

گام برداشت.



پرونده  روز
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»دخترم آرزوی بــازی و دویدن توی حیاط 
دارد؛ حیــاط که چه عــرض کنم بالکن هم که 
باشد راضی اســت بس که فضای آپارتمان مان 
کوچک و خفه اســت. خانه قبلی مان یک بالکن 
داشــت که دائم بســاط بازی اش را آنجا پهن 
می کــرد اما ایــن روزها همان را هــم ندارد.« 
اینهــا حرف هــای محمد اســت. او از روزهای 
دوره فرفره بــازی و لی لی کردن و گرگم به هوا 
و وســطی بازی کردن هم یاد می کند. روزهای 
خــوش کودکی خــودش، آن روزهایــی که با 
دخترخالــه و پســرخاله هایش در حیاط بزرگ 
خانه مادربزرگ شــان بازی می کردند. هیچ وقت 
نمی تواند آن خنده ها و فریادها را فراموش کند. 
آن موقــع بچه ها معمولاً وقــت زیادی را با هم 
می گذراندند. روزی نبود که دخترخاله، پسرعمه 
و بچه های همسایه خانه شان نباشند. بعد با آهی 
از تــه دل می گوید چقدر بــرای بچه های این 
دوره و زمانه متأســف است که هیچ کدام از این 
تجربه ها را ندارند. کودکانی که اغلب تک فرزند 
هستند و در فضای کوچک آپارتمان ها محبوس.

 این دغدغه خیلی از خانواده هایی است که این 
روزها نمی دانند به بچه کوچک شــان که دوست 
دارد در فضای باز، بزرگ و دلباز بازی کند و بدود 
باید چه جوابی بدهند. خیلی از بچه ها این روزها 
دوچرخه دارند، اما دوچرخه شــان تبدیل به یک 
وسیله تزئینی شده، چون جایی برای سوار شدنش 
وجود ندارد. پارک ها و خانه های بازی هم داستان 
خودشان را دارد. خیلی از خانواده ها می گویند اینها 
چه بر ســر روح و روان بچه مان می آورد و در این 

شرایط برای بچه ها چه می توان کرد؟
حمید مجبور شد برای اینکه فضای بزرگتری 
بــرای تحرک بچه اش ایجاد کند، خانه خودش را 
اجاره بدهد و به یک خانه اجاره ای دیگر نقل مکان 
کند:»خانه مان یــک آپارتمان کوچک بود که نه 
بالکن و نه حتی نور کافی داشت. به خاطرهمین 
هم نقل مکان کردیم و خانه دیگری با نور و فضای 
مناسب اجاره کردیم که البته برایمان تبعات زیادی 
هم داشــت. بچه نیاز به بازی و تحرک دارد، برای 
همین هم خیلی از بچه ها این روزها چاقی مفرط 
دارنــد. من هم دائم به دختــرم می گویم تحرک 
زیادی داشته باشد. اما حتی نقل مکان مان به یک 
خانه بزرگتر هم مشکل را به طور کامل حل نکرد.«

گاهــی اوقات داخل ســاختمانی که حمید و 
خانواده اش هســتند، بچه هایــش توی پارکینگ 
خانه بازی می کنند، اما همســایه ها حتی این را 
هم برنمی تابند و اعتراض می کنند:»گاهی اعتراض 
به ســرگروه ساختمان هم می رســد، می گویند 
بچه هایتان ســروصدا می کننــد و نمی گذارند ما 

اســتراحت کنیــم، ما هم که زورمــان به بچه ها 
می رســد به آن ها می گوییم بــازی نکنند. پس 
مجبوریم بچه ها را بــه خانه بازی یا خانه مادر و 
کودک ببریم اما مســأله این است که این خانه ها 
هم معمولاً جای مناســبی نیســت و بیشترشان 
سرپوشیده و کوچکند یا خانه های قدیمی اند که 
برای این کار اجاره شــده؛ محیط های کوچک با 
چند وســیله بازی محدود. مثاً یکی از جاهایی 
که بچه را برای بــازی می بریم قباً دفترخدمات 
الکترونیــک بود که این روزها تغییر کاربری داده 
و تبدیل به خانه بازی با یک سرسره و استخر توپ 
آن هم در محیطی بسته و کوچک شده که خیلی 
هم فرقی با خانه خودمان ندارد اما تنها حسن اش 
این اســت که چند تا بچه دیگرهم هستند که با 

بچه های ما بازی کنند.
حمید درباره پارک ها و قابل استفاده نبودن شان 
در همه ســال برایــم می گوید:»این روزها تقریباً 
جایی که بچه ها بدوند و تحرک داشــته باشــند، 
وجود ندارد. پارک ها هم معمولاً تو 6 ماه اول سال 
قابل استفاده اند و در 6 ماه دوم سال که هوا آلوده 
و ســرد است، قابل استفاده نیستند. ضمن اینکه 
بچه ها هم از مدرســه می آیند و مشغول نوشتن 
تکالیف شان می شــوند و فرصت پارک رفتن هم 
وجود ندارد به هر حال ما جای خالی مراکزی که 
بچه ها بتوانند در آن بازی کنند را کاماً احساس 

می کنیم.«
خیلــی از خانواده ها هم وقتــی در این باره با 
آنهــا حرف می زنیم یــاد دوران کودکی خوش و 
خرم خودشــان می افتند و این دوره را با کودکی 

خودشان مقایسه می کنند.
»خودمان که بچه بودیم هم خواهر و هم برادر 
داشتیم نه مثل الان که بیشتری ها تک فرزندند. 
چــون آن زمان خانه  هایمان حیاط داشــت، ما با 
بچه های همسایه قرار می گذاشتیم و خانه یکی از 
بچه ها بازی وسطی، لی لی و سایر بازی ها را انجام 
می دادیم حتی گاهی وقت ها اســباب بازی هایمان 
را می بردیم وســط حیــاط پهن کــرده و بازی 
می کردیم و مادرها هم خیال شــان راحت بود و 
کارهای خانه شــان را می کردند.« این ها را بهاره 

مادر نازیا می گوید.
او ادامــه می دهد:»من یک دختر دارم و همه 
چیز خیلی ســخت می گــذرد. خانــه ما خیلی 
کوچک و یک خوابه اســت. تصمیم گرفتم برای 
بچه ام دوچرخه بخرم اما این کار هم مشــکات 
خــودش را دارد وقتی تــوی خیابان می رود یک 
عده اعتراض می کنند، وقتی توی پارکینگ بازی 
می کند همســایه ها اعتراض می کنند که صدای 
چرخ دوچرخه اش اذیت شان می کند. انگار مردم 

هم اصاً دیگر حوصله شوق و ذوق بازی بچه ها را 
ندارنــد. مهدکودک هم که می رود باز یک فضای 
خیلــی کوچک دارد و انگار از یک خانه وارد خانه 
دیگری می شــوی. حیاط اش را هم پوشــانده اند. 
در واقــع بچه ها از یک زنــدان وارد زندان دیگر 

می شوند.«
ســارا هم یک فرزند چهار ســاله دارد:»زمانه 
هم عوض شده خانواده ها مثل قبل رفت و آمد و 
دورهمی ندارند که بچه ها با هم بازی کنند. حتی 
خانواده ها مثل سابق بچه ها را خانه دوستان شان 
هم نمی فرستند و ترجیح می دهند بچه  توی خانه 
باشــد. خانه های بازی هم هزینه زیادی دارد که 
برای ما چندان اســتفاده از آن امکان پذیر نیست 
مثاً ما خودمان هر سه، چهار ماه یک بار می توانیم 
بچه مان را ببریم. من شاغلم و خیلی هم وقت پارک 
بردن بچه را ندارم. زندگی خیلی سخت شده انگار 
آدم ها هم مثل ســابق تحمل سر و صدای بچه ها 
و تــوی کوچه بازی کردن شــان را ندارند و همه 
اینها باعث شده بچه ها توی خانه بنشینند و یک 
گوشی و تبلت دست شان بگیرند.« به نظر این مادر 
همه اینها آسیب های زیادی به بچه ها می زند که 
مهم ترینش نداشــتن تعامل مناسب است. بچه ها 
در تعامل با یکدیگر خیلی مسائل را یاد می گیرند 
و شاید برای همین است که بچه های این دوره و 
زمانــه نازپرورده اند که قطعاً این بچه ها در آینده 
هم از عهده حل مســائل و مشکات خودشان بر 

نمی آیند.
سعیده محمدی، کارشناس حقوق کودک هم 
در ایــن باره می گوید: »بازی کردن در محیط باز 
و بزرگ به آرامش کودکان کمک می کند و اصاً 
مســأله کمی نیست. بازی نکردن کودکان و قطع 
ارتبــاط آنان با طبیعت و محیط هایی مثل پارک 
و حیاط های سرســبز باعث کمبود تمرکز، بیش 
فعالی، چاقــی و اضطراب بچه ها می شــود. این 
روزها پدر و مادرها زمان کمی برای رسیدگی به 
کودکان شان دارند و شاید هر روز نتوانند بچه شان 
را به پارک ببرند، اما برای همه امکان پذیر اســت 
که هفته ای یک بار را در طبیعت بگذرانند. تجربه 
دویدن و بازی کردن در فضای آزاد با هیچ تفریح 
دیگری قابل مقایســه نیست. دور کردن بچه ها از 
دنیای مجازی و گوشــی و بردن آنها به طبیعت 
این روزها بزرگترین خدمتی اســت که می توان 
به بچه ها کرد. زندگــی در آپارتمان های کوچک 
و تــک فرزندی و تنها بودن بچه ها به اندازه کافی 
آسیب زاســت. این روزها والدین زیادی از کمبود 
تمرکز بچه هایشــان گایه دارند که نیمی از آن 
به همین ســبک زندگی و نوع بازی کردن بچه ها 

برمی گردد.«

روزهای دور خانه مادربزرگ

زمانه هم عوض 
شده خانواده ها مثل 
قبل رفت و آمد و 
دورهمی ندارند که 
بچه ها با هم بازی 
کنند. خانواده ها هم 
مثل سابق بچه ها را 
خانه دوستان شان 
نمی فرستند و  
ترجیح می دهند 
بچه توی خانه 
باشد. خانه های 
بازی هم هزینه 
زیادی دارد که برای 
ما چندان استفاده 
از آن امکان پذیر 
نیست

     سهم ناچیز »زرشک« در سبد صادراتی
سال هاست که مردم کویرنشین خراســان جنوبی، نان سفره 
خود را به کشت زرشــک پیوند زده و با دســتان پرتوان خود 
بیش از 98 درصد نیاز کشور به این محصول را تأمین می کنند. 
گیاهی اســتراتژیک که عاوه بر تأمین نیــاز داخلی، زمینه 
معرفی تنها تولیدکننده زرشــک بی دانــه در جهان را فراهم 
کرده و قادر است ارزآوری مناســبی را نصیب کشور و استان 
کند. اما نبود بازار فروش مناســب، کاهــش صنایع تبدیلی و 
کمرنگ بودن صادرات در سالهای اخیر، ارزش افزوده چندانی 
را نصیب کشاورزان نکرده و همچنان زرشک استان خراسان 
جنوبی، نقش فعالی در چمدان صادراتی کشور ندارد. اگرچه 
طبق گفته رئیس جهاد کشــاورزی استان خراسان جنوبی به 
»ایران«، امســال نیز همانند سال گذشــته، محصول خوبی 
برداشت شــده و پیش بینی می شود که 98 هزار تن زرشک از 
باغات سراسر استان خراســان جنوبی برداشت شود اما هنوز 
به دلیل عدم معرفی صحیح این گیاه پرفایــده به دنیا، تغییر 
مثبتی در وضعیت صادراتی زرشــک حاصل نشــده و سالانه 
تنها ۴۰۰-5۰۰ تن از زرشــک بی دانه خراســان جنوبی، به 
کشورهایی نظیر ترکیه، روســیه، امارات متحده عربی، سوئد، 

فرانسه و... صادر می شود.
»مهدی جعفری« رئیس ســازمان جهاد کشاورزی خراسان 
جنوبی به »ایران« می گوید: »ســال گذشته سطح زیرکشت 
زرشک در استان خراسان جنوبی ۱9 هزار و ۴85  هکتار بود 
که با افزوده شدن نزدیک به 5 هزار و ۱۱5 هکتار به این میزان، 
امسال سطح زیر کشت این محصول به 2۴هزار و 6۰۰ هکتار 
رسیده اســت. شهرستان های قاین با داشــتن 7 هزار و 2۱7 
هکتار، بیرجند 5 هزار و 3۴2 هکتــار، زیرکوه ۴ هزارو 75۰ 
هکتار، درمیان ۴ هزار و ۱83 هکتار و سربیشه 2 هزار و 22۱ 
هکتار، بیشترین سطح زیرکشت زرشــک را در سطح استان 
دارند. میزان اندکی از این محصول نیز در ســایر شهرستانها 

نظیر سی سنگان و خوسف و... کاشت و برداشت می شود«.
تولید 98 درصد زرشک بی دانه جهان

وی می افزاید: »در قطب تولید زرشــک بی دانــه جهان، 38 
هزار خانوار مشــغول بکارند و تقریباً یک سوم جمعیت استان 
خراسان جنوبی از کاشــت و برداشــت این محصول، ارتزاق 
می کنند. امســال وضعیت محصول نســبت به سال گذشته 
تغییری نکرده و میزان ســطح زیرکشت افزوده شده، هنوز به 
بار ننشسته و طی 3-۴ ســال دیگر به مرحله باردهی خواهد 

رسید«.
»مهدی جعفری« با اشاره به تولید 98 درصد زرشک بی دانه 
جهان در استان خراســان جنوبی، تصریح می کند: »برداشت 
زرشک در استان، از ۱5 مهرماه آغاز شده و تا اواخر آبان ادامه 
دارد. بخشی از زرشک های برداشــت شده توسط تشکل های 
بخش کشاورزی و به صورت توافقی و بخشی دیگر توسط تجار 
به صورت عمده خریداری شــده و میزانی نیز به صورت تازه 
خوری به بازارهای مصرف مانند تهران، مشــهد و استان های 
دیگر ارسال می شود. بخشی دیگر از این محصول نیز، توسط 
خود کشاورزان در بارگاههای بهداشــتی زرشک، به زرشک 
پفکی، دانه اناری و زیرتالاری تبدیل شــده و به دست مصرف 
کننده می رسد. دلال ها نیز بخشی دیگر از محصول را خریداری 

کرده و پس از فرآوری و خشک کردن به فروش می رسانند«.
حال ناخوش صادرات

آنگونه که این مقام مسئول می گوید: »امسال هر کیلو زرشک 
تازه با قیمتی برابر 25-3۰ هزار تومان فروخته می شود. اگرچه 
این قیمت خیلی به صرفه نیست اما کشاورزان مجبورند برای 
ارتزاق خود و خانواده شان، زرشک ها را با چنین قیمت پایینی 
به فروش برســانند. عمده مشکات کشــاورزان این است که 
حجم بالایی از زرشــک در یک بازه زمانی فشرده )۱ماهه( به 
بازار عرضه شده و با افزایش تقاضا و عرضه، قیمت ها نیز کاهش 
محسوسی پیدا می کند. دومین مشکل زرشک کاران، اعطای 

تسهیات برای ساخت بارگاه بهداشتی زرشک است«.
وی وضعیت صادرات زرشــک به کشــورهای دیگر را خوب 
توصیف نکرده و می گوید: »مشــکل اینجاســت که زرشــک 
تاکنون به کشــورهای دیگر معرفی نشــده و بایــد از طریق 
دســتگاههایی نظیر وزارت امور خارجــه، اتاق های بازرگانی 
و تجار به دنیا معرفی شــود. باید اقداماتی در صادرات زرشک 
به کشورهای دیگر صورت گرفته و با کاهش بار میکروبی این 
محصول، زمینه معرفــی و صادرات آن به کشــورهای دیگر 
فراهم شــود. در همین ارتباط می توان زمینه فعالسازی میز 
فروش زرشک در کشورهای دیگر را فعال کرده و با شرکت در 

نمایشگاه های خارجی، این محصول را به دنیا معرفی کنیم.
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ره نگاشت برنامه ای میان مدت
وحید شــامخی، عضو هیــأت مدیره انجمن 
فین تک درباره ســند سیاست های بانک مرکزی 
در حــوزه فین تک ها به »ایــران« گفت: تدوین 
ره نگاشــت که یک برنامه میان مدت برای حوزه 
فین تک از سوی بانک مرکزی است، بدون شک 
قدمــی مثبت بــرای حوزه رمزارزها محســوب 
می شــود و از آنجایی که جای اسناد  آینده نگرانه 
در کشــور خالی است، این ره نگاشت تا حدودی 
می تواند جــای خالی آینده نگری در کشــور را 

پر کند.
شامخی افزود: ترسیم آینده مطلوب در اسناد 
آینده نگر بسیار مهم است و باید به این سؤال که 
نقطه مطلوب ما در حوزه های مختلف کجاست را 
پاسخ دهد ولی سند ره نگاشت فین به این سؤال 
کامل پاسخ نداده و نتیجه نهایی مطلوب اقدامات 
در آن شفاف نشده است؛ بنابراین ما را به نتیجه 

مطلوب در سال های آینده نمی رساند.
وی افزود: در این ســند بــه دیگر بخش های 
حوزه فین تک مانند لندتک ها، رگ تک ها و غیره 
توجه شــده و نگاه توسعه ای است اما نگاه سند 
در زمینه تبادل رمزارزها محافظه کارانه اســت، 
در حالی که می توانست نگاهی امیدبخش باشد 
و تصویــری زیبــا و جــذاب از آینده نگری را به 

مخاطبان نشان دهد.
وی در پاسخ به این سؤال که دو کلمه سیاست 
»محدودسازی و شفاف سازی« که در این سند 
آمده، چه نگرانی را برای فعالان بخش خصوصی 
حوزه فین تک ها ایجاد کرده اســت گفت: در 5 
سال گذشته رمزارز جایگاه خود را در بازار یافته 
و تخمین هــا حاکی از آن اســت که بیش از ۱5 
میلیون نفر در کشور رمزارز دارند و مهمتر اینکه 
بسیاری از کاربران از رمزارز به عنوان حفظ ارزش 
پول یا سرمایه گذاری استفاده می کنند و در سند 
به این موضوع توجه نشــده است که بالاخره اگر 
پلتفرم های قانونی تبادل رمزارز محدود شــود، 
جایگزین آن چیست؟ در حالی که نهاد و دستگاه 
مربوطه بایــد نیازهای واقعی افراد جامعه را هم 
در نظر بگیرد، در غیــر این صورت همانگونه که 
تأکید شــد، زمین را بــه کانال های زیرزمینی و 
سکوهای تبادل رمزارز خارجی واگذار می کنیم 
و از این اقدام حاکمیت، قانونگذار، مردم و کسب 

و کارهای داخلی متضرر می شوند.
وی افزود: به عبارتی پلتفرم های تبادل رمزارز 
جزو شفاف ترین بخش های تبادلات مالی هستند، 
چرا که هر تراکنشی کاماً به صورت شفاف ذخیره 
می شــود. این در حالی اســت کــه صرافی های 
رمــزارزی داخلی به صورت کامل کاربرانشــان 
را احــراز هویت کرده و از تمامــی ابزارها برای 
مبارزه و برخورد با پولشــویی استفاده می کنند؛ 
محدود کردن آنها در اصل موجب آن می شــود 
تا کنترل و نظارت دولت بر این بازار کمتر شــود 
و در واقع بــازار در اختیار افرادی قرار گیرد که 
نمی توان از آنان انتظار شفافیت داشت. در چنین 
فضایی، امنیت دارایی کاربران به خطر می افتد؛ 
پلتفرم هــای داخلی تضعیف می شــوند و دولت 
هیچ گونه مشاهده پذیری و نظارتی بر این حوزه 

نخواهد داشت.
به گفته وی اتحادیه اروپا دریافته است وجود 
صرافی ها یا همــان پلتفرم های تبــادل رمزارز 
می توانــد یــک نقطه قوت یا حتــی تنها بازوی 

ساماندهی شفافیت باشد.
به اعتقاد شامخی کشورهای همسایه ما روی 
موضوعات نوظهور ســرمایه گذاری های عظیمی 
برنامه ریــزی کرده اند. وقتی اســناد توســعه ای 
کشورهای همسایه مانند ترکیه، بحرین، امارات 
و عربســتان بــه موضوع رمــزارز و باکچین را 
ماحظــه می  کنیم، جریان غالب در این اســناد 
بیشتر حمایتی، ایجاد زیرساخت های لازم برای 
توســعه این صنایع و تبدیل شدن این مناطق به 
هاب های رشد اســت؛ بنابراین رویکرد فعلی به 
مقولات تازه و نوظهــور باید تغییر یابد، در غیر 
این صورت در ۱۰ ســال آینده از بازار جهانی و 

حتی منطقه عقب می مانیم.
ترویج به جای محدودسازی

عباس آشتیانی رئیس انجمن باکچین ایران 
با بیان اینکه آنچه فعالان حوزه فین تک را نگران 
کرده، کلمه محدودیت ســازی است که در سند 
آمده، به »ایران« گفت: بعد از این کلمه هم کلمه 
شفاف ســازی آمده اســت؛ از این رو این دو باهم 
جمع نمی شوند و با هم در تضاد هستند و به نظر 
می رسد به جای کلمه محدودسازی بهتر است از 
کلمه »ترویج نشدن« استفاده شود. محدودسازی 
باید در بخش پلتفرم های خارجی و بازار غیرشفاف 

زیرزمینی ایجاد شــود و نباید پلتفرم های تبادل 
رمزارز را که به درستی و در محیط شفاف و قانونی 

در حال فعالیت هستند، شامل شود.
آشــتیانی در پاسخ به این سؤال که باتوجه به 
اینکه ۱5 میلیون ایرانی مستقیم و غیرمستقیم به 
تبادل رمزارز می پردازند، محدودسازی سکوهای 
قانونی چه تبعاتی برای کاربران داخلی دارد گفت: 
همان طور که گفته شــد نــگاه محدودکننده به 
دلیل کنترل و نظارت بازار، تنها بازار را به سمت 
زیرزمینی شدن ســوق می دهد و در این صورت 
هم تنها شاهد افزایش قارچ گونه کاهبرداران و به 

دنبال آن پرونده های قضایی خواهیم بود.
به اعتقاد وی دارایی های رمزنگاری شــده، با 
هدف سرمایه گذاری و حفظ سرمایه  از سوی مردم 
صورت می گیرد، بنابراین اگر از مبادی شفاف پذیر 
و قانونی صورت نگیرد، از مبادی غیررســمی و یا 
ســکوهای خارجی تبادل رمزارز انجام می شود و 

این یعنی خروج سرمایه از کشور.
رئیس انجمن باکچین ایران در پاسخ به سؤالی 
دیگر مبنی بر اینکه طبق ســند توســعه فضای 
کشور، وزارت امور اقتصادی و دارایی مسئول تمام 
دارایی ها به خصوص دارایی های رمزارزی اســت، 
چرا این دســتگاه در این موضوع ورود نمی کند؟ 
اظهار کرد: طبق ســند توســعه فضــای مجازی 
کشور و اباغیه 8 شهریور ماه سال ۱۴۰۱ شورای 
عالــی فضای مجازی و در بند 22 آن وزارت امور 
اقتصادی و دارایی کشــور متولی تبیین نظام نامه 
جهان نما شده است ولی چرا این دستگاه هنوز در 
بحث تبادل رمزارها ورود نکرده را نمی دانیم ولی 
شورای عالی فضای مجازی به درستی این وظیفه 
را برعهده این دســتگاه قرار داده اســت، چرا که 
بیمه مرکزی و بورس و بازارهای مالی کشــور هم 
ذیل وزارت امور اقتصادی و دارایی کشور است و 
از آنجایی که رمزارز، فین تک و اقتصاد دیجیتال، 
خود دارایی محسوب می شوند بنابراین وزارت امور 
اقتصادی و دارایی متولی بهتری برای حوزه است.

آشتیانی در پاسخ به این پرسش که آیا تبادل 
رمزارز در ســکوهای داخلی دارای مجوز منجر به 
خروج سرمایه از کشور می شود؟ گفت: سه منشأ 
برای تملک ارز از سوی کشور که شامل صادرات 
کالا، خدمــت تهیه ارز از خارج با ریال و دریافت 

وام بین المللی می شود، وجود دارد.

سکوهای مجاز داخلی بازوی ساماندهی شفافیت تبادل رمزارزها

رضا قربانی 
کارشناس حوزه 
فین تک ها معتقد 
است سند 
ره نگاشت فین تک 
دارای نقاط قوت 
بسیاری است؛ 
با اینکه دیر به 
بخش های مختلف 
به حوزه فین تک ها 
توجه کرده است.

  تعدیل قیمت گوشت قرمز با صفر شدن سود بازرگانی 
واردات

با ورود به فصل سرما مصرف پروتئین و گوشت قرمز بالا می رود، 
اما دولت با تدابیر اخذ شده تاش برای تأمین نیاز داخلی کشور و 
جلوگیری از افزایش قیمت و نوسان قیمت را داشته است. با توجه 
به این اقدامات قیمت هر کیلو گرم گوشــت گوسفند و گوساله 
در بازار در حدود 5۰۰ هزار تومــان در خرده فروش ها به فروش 
می رسد.یکی از اقدامات دولت برای ساماندهی بازار، مبادرت به 
توزیع گوشت وارداتی بوده است که از ماه های قبل در حال انجام 
اســت. عاوه بر این طبق اعام معاون اول رئیس جمهور، هیأت 
دولت محاسبه سود بازرگانی واردات گوشت گوساله با نرخ صفر 
را تصویب کرده و به وزرای صمت، جهاد کشاورزی و اقتصاد اباغ 

کرده است.
بر اساس این تصویب نامه سود بازرگانی واردات گوشت گوساله 
تازه و منجمد اعم از شقه، لاشه و قطعات با استخوان با نرخ صفر 
محاسبه می شود. این تصویب نامه برای نیمه دوم سال جاری بوده 

و از ابتدای مهر ماه امسال تا پایان اسفند معتبر است.
گمرک ایران نیز در اباغیه فوری از اعمال ســود بازرگانی صفر 
درصدی واردات گوشــت تا پایان ســال خبر داده است. در این 
اباغیه فوری آمده اســت، مأخذ ســود بازرگانی گوشت تازه و 
منجمد در قالب ۱۱ ردیف تعرفه بر اساس مصوبه دولت تا پایان 

سال صفر درصد لحاظ خواهد شد.
اقدامات لازم برای تسریع در تأمین گوشت انجام شده است

منصور پوریان رئیس شــورای تأمین دام کشــور در گفت و گو با 
»ایران اقتصادی«، تأمین گوشــت قرمز به میزان لازم را یکی از 
دغدغه های فعلی دولت عنوان کرد و افزود: مصرف گوشت قرمز 
در فصول سرد سال شیب بالایی پیدا می کند و دولت خود را برای 
تأمین بموقع سبد پروتئین کشور متعهد می داند. کارهای لازم 
برای تسریع در تأمین گوشت انجام گرفته و به همین منظور اقدام 
به واردات گوشت گوسفند و گوساله با قیمت مناسب کرده است.

وی با اشاره به تصویب نامه سود بازرگانی واردات گوشت گوساله با 
نرخ صفر درصد افزود: صفر شدن سود بازرگانی می تواند به تعدیل 
قیمت کمک کند، ضمن اینکه شرایط را برای واردکننده ای که 
گوشــت گرم و منجمد وارد می کند، تســهیل می کند. از سوی 
دیگر اقدامات خوبی برای واردات دام زنــده پرواری هم در حال 

انجام است.
پوریان با اشاره به اینکه وزارت جهاد کشاورزی تولید قراردادی را با 
سازمان امور عشایری کلید زده است، گفت: تولید قراردادی یکی 
از سیاست های خوبی است که برای تأمین گوشت قرمز در ماه های 

آینده انجام می شود.
وی درباره واردات گوساله از پاکســتان گفت: دام زنده گوساله از 
پاکستان به کشور وارد شده و در حال پروار شدن هستند و وزارت 
جهاد کشاورزی هم ورود دام های پروار را به کشور هموار کرده است.

پوریان ادامه داد: زایش گوسفندها فصلی است و با آب و هوا و اقلیم 
ارتباط دارد. دام های مولد گوسفند در فصل پاییز در مناطق جنوب 
کشور و در فصل بهار در استان های سردسیر زایش می کنند. اکنون 
نیز در مناطق جنوب غرب و غرب زایش های خوبی انجام گرفته است.

پوریان بیان کــرد: با توجه به اقدامات وزارت جهاد کشــاورزی، 
می توانیم از حالت کسری و کمبود گوشت در فصول مختلف به یک 
تولیدکننده مهم تبدیل شویم و در مسیر صادرات دام قرار بگیریم.

وی در پایان با اشاره به افزایش مصرف گوشت قرمز در فصل پاییز 
و زمستان گفت: با سرد شــدن هوا مصرف گوشت افزایش پیدا 
می کند ولی ما در ماه دوم پاییز با ثبات قیمت ها روبه رو هستیم 

و حتی در قطعات گوسفند و گوساله با ریزش قیمت مواجهیم.
تاش وزارت جهاد کشاورزی این است که با واردات مدیریت شده 
گوشت قرمز و همچنین تأمین مستمر نهاده های تولید دام و طیور 
ثباتی در بازار پروتئین کشور ایجاد کنند و این واردات مدیریت 
شــده حداقلی بوده تا به تولید داخل لطمــه وارد نکند. پیمان 
پاک قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی نیز از تداوم واردات گوشت 
قرمز تا رســیدن بازار به تعادل خبر داده و اعام کرده است طی 
ماه های اخیر روزانه ۱8۰ تا 2۱۰ تن گوشت گرم وارد شد و طبق 
برنامه ریزی های صورت گرفته میزان واردات افزایش یافته است.

توزیع گسترده گوشت قرمز در میادین و فروشگاه ها
رئیس شورای تأمین دام کشور با اشاره به قیمت گوشت قرمز گفت: 
انواع کالاهای گوشتی به صورت فراوان در میادین میوه و تره بار و 
فروشگاه های زنجیره ای در حال توزیع هستند اما باز هم بعضی از 
فروشندگان گوشت را با قیمت بالا به فروش می رسانند. در حال 
حاضر هر کیلوگرم دام زنده به طور متوسط در سراسر کشور بین 
۱7۰ تا ۱95 هزار تومان به فروش می رسد که با توجه به نرخ دام 
زنده، باید قیمت این محصول برای گوشت گوسفندی و گوساله با 

نرخی در محدوده ۴۰۰ هزار تومان عرضه شود.
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M A R Z E E G H T E S A S D7
   قلعه نویی: تیم ملی جایی نیست که در آن جوانگرایی 

شود
امیر قلعه نویی ســرمربی تیم ملی در حاشیه دیدار پیشکسوتان 
فوتبال پایتخت به میزبانی ورزشگاه شهید شیرودی، درخصوص 
شرایط نامناسب زمین این استادیوم قدیمی گفت: »اگر بخواهید 
این گونه حســاب کنیم، وضعیت خیلی چیزها خوب نیســت 
)باخنده(. در درجه اول از خدا می خواهم مشکات و دغدغه های 
ملت بزرگ ایران بویژه در بعد اقتصادی برطرف شود. بعد باید به 
ورزش بازگردیم که واقعاً مریض است و مشکات خودش را دارد . 
باید از حمید سجادی تشکر کنیم. همچنین از کیومرث هاشمی 
هم تشکر می کنم که دراین مدت کوتاه تاش کرده و نمونه اش 
همین استادیوم جدیدی است که می خواهند در تهران بسازند. 
امیدواریم با حضور او که از لایه های زیرین ورزش آمده و دردش را 
می داند، ورزش ما تغییراتی کند. از هاشمی می خواهم همانگونه 
که به ورزشگاه آزادی نگاه ویژه ای داشــته، به این استادیوم نیز 

ویژه نگاه کرده و به نوعی اینجا را احیا کند.«
او درمورد شــرایط کیفی لیگ برتر و رصد آنها توسط کادرفنی 
تیم ملی، توضیح داد: »در این شــش هفت ماه فکر، ذکر و تاش 
ما این بود لیگ برتر تعطیل نشــود. تیم ملی حتی یک هفته نیز 
بازی ها را تعطیل نکرد . برای همین بازی پرسپولیس و سپاهان 
از 3 ماه قبل توافق کرده بودیم آخرین دیدار هفته دهم، ۱9 آبان 
برگزار شود . سازمان لیگ به خاطر برنامه تیم ملی امید، سه هفته 
زمان را از دست داد اما نشستیم و با هم تعامل کردیم. از نظر من 
هرچه بازی های لیگ انجام شــود و بازیکنان در شرایط مسابقه 
باشند، بهتر است .« قلعه نویی ادامه داد: »شرایط را خوب می بینم 
و همه در تاش هســتند. برخی از فدراســیون ایراد می گیرند 
اما فدراســیون تاش خودش را می کند. البته ما با سختی جلو 
می رویم و تیم ملی هم مشکات و دغدغه های درون و بیرون از 
تیم دارد اما همه در فدراسیون از مهدی تاج، هیأت رئیسه و نبی 
تاش می کنند برطرف شود. اینکه مدام بیرون بیاییم و بگوییم 
کمبود داریم یا فرار رو به جلو کرده و برای خودمان برخی مسائل 
را درست کنیم تا بگوییم دیدید قباً گفته بودیم، درست نیست. 
از بازیکنان بزرگ تیم ملی هم تشکر می کنم که دراین مدت ایثار 
و تاش کردند. از آنها هم ممنون هستم.«  او درباره انتقادهایی 
که به پیر بودن تیم ملی می شود، چنین واکنشی داشت: »آرام 
آرام باید این نفرات کنار تیم و با ما باشند تا اگر قرار است تغییری 
بدهیم، در زمان خاص خودش انجام شود و هزینه کمتری داشته 
باشــد  . البته خیلی ها می گویند تیم ملی پیر است که من چنین 
اعتقادی ندارم . احســان حاج صفی 9۰ دقیقــه مقابل المپیک 
مارســی بازی کرد. کادر تیم شــان برنامه ریزی کرده و شرایط 
بدنی او را درآورده که چنین تصمیمی گرفته است. تا جایی که 
می توانیم باید از این نفرات نهایت اســتفاده را ببریم زیرا هم از 
لحاظ رفتاری، هم از لحاظ اخاقی و هم از نظر فنی مورد تأیید ما 
هستند و واقعاً تاش می کنند . البته تیم ملی جایی نیست که در 
آن جوانگرایی شود. این کار باید در باشگاه ها انجام شده و ما هم 

ماحصل این کار را به تیم ملی بیاوریم!«

   چهارکماندار در یک چهارم نهایی انتخابی المپیک
چهار کماندار ریکرو ایران، باشکســت رقبایشان به مرحله یک 

چهارم نهایی انتخابی المپیک به میزبانی تایلند رسیدند.
کمانداران ایرانی بعداز قهرمانی آســیا، دیروز با شروع انتخابی 
المپیک بــه میزبانی بانکــوک تایلند، در مرحلــه حذفی کنار 
رقبایشان سیبل ها را برای شکار سهمیه نشــانه گرفتند که در 
نهایت محمد حسین گلشنی، صادق اشرفی، مبینا فاح و یسنا 
پورماهانی با شکست رقبایشــان پا به مرحله یک چهارم نهایی 

گذاشتند تا امروز در شرایط حساس تر مسابقه بدهند.
محمدحسین گلشنی بعداز اســتراحت دور اول، کماندار چین 
تایپه را با نتیجه 6 -5 برد و کماندارهندی را هم دریک هشــتم 
نهایی با نتیجه 7 - 3 برد و راهی یک چهارم نهایی شد و امروز به 

مصاف کماندارعربستانی می رود.
صادق اشــرفی هــم بعــداز اســتراحت دور اول، با شکســت 
کماندارفیلیپینی با نتیجه 6 - صفر و بعد هم پیروزی مقابل رضا 
شبانی با نتیجه 7- یک در یک هشــتم نهایی، پا به مرحله یک 
چهارم نهایی گذاشــت و امروز با کماندار هندی برای صعود به 

نیمه نهایی رقابت می کند.
مبینا فاح هم دردوراول، کماندار فیلیپینی را 6 - صفر برد، در 
یک هشتم نهایی رقیب قزاقستانی رابا نتیجه 6 - 2 شکست داد و 
به مرحله یک چهارم نهایی رسید تا امروز به مصاف کماندارتایلند 
میزبان برود. یســنا پورماهانی چهارمین کمانداری اســت که 
به مرحله یک چهارم نهایی رســید. او کمانداران هنگ کنگ و 
ازبکستان را به ترتیب با نتایج 6 - 5 و 6-۴ شکست داد و به مرحله 

یک چهارم نهایی رسید. 

انتشــار یک عکس از قهرمان جهان و المپیک کشتی فرنگی در اینستاگرام 
باعث شد تا جنجالی به راه بیفتد که محمدرضا  گرایی تصمیم به خداحافظی 
از کشتی و ورود به ورزش هنرهای رزمی و یا همان MMA دارد؛ خبری که 

فضای رسانه ای را تحت الشعاع خودش قرار داد.
محمدرضا  گرایی دارنده طای المپیک توکیو و طا، نقره و برنز قهرمانی جهان 
است و همین باعث شده تا همه از او به عنوان امید اصلی کسب مدال طا در 
بازی های المپیک پاریس یاد کنند. او در مسابقات قهرمانی جهان هم که به 
میزبانی صربستان برگزار شــد، به مدال برنز دست پیدا کرد. این درخشش 
فوق العاده و ارائه کشتی های دیدنی از سوی محمدرضا  گرایی باعث شد تا او 
لقب مرد یخی را به خودش اختصاص بدهد و محبوبیت زیادی را هم در بین 

عاقه مندان به کشتی پیدا کند.
 MMA خبر حضور یکی از ستاره های چند سال اخیر کشتی ایران در مسابقات

آن هم در حالی که 8 ماه تا بازی های المپیک باقی  مانده، نگرانی زیادی را برای 
عاقه مندان به کشتی به وجود آورده.  گرایی عکسی در حساب شخصی خود 
در اینستاگرام منتشر کرد و متنی را هم در زیر آن نوشت و از تجربه یک چالش 
جدید خبر داد. بافاصله این عکس در فضای مجازی بازتاب پیدا کرد و پوریا 
رحمانی از کشتی گیران سابق هم که مدتی است در MMA فعالیت می کند، 

به این ماجرا واکنش نشان داد و به قهرمان نامی کشتی ایران خوشامد گفت.
بعد از آن موجی از نگرانی کشتی ایران را فرا گرفت که بعد از جراحی حسن 
یزدانی حالا کشتی ایران ممکن است که دومین ستاره خود را برای المپیک 
پاریس از دست بدهد. اما واقعاً محمدرضا  گرایی چنین تصمیمی دارد؟ جواب 
این سؤال را خود  گرایی داد و در گفت و گویی کوتاه خیال همه عاقه مندان 
به کشتی را راحت کرد: »مدتی اســت که اردوی تیم ملی کشتی فرنگی در 

مازندران شروع شده و من هم از روز اول در اردو بودم. 

بــازی اســتقال - تراکتور را بایــد یک دوئل 
لالیگایــی نامید. چرا که ایــن دو تیم در حالی از 
ســاعت ۱6:2۰ امروز در ورزشگاه آزادی تهران به 
مصاف هم می روند که هدایت دو تیم را مربیانی بر 
عهده دارند که تجربه سال ها حضور در لالیگا را در 
کارنامه خود دارند. در یک ســو، جواد نکونام که از 
سال 2۰۰6 تا 2۰۱2 شش فصل برای اوساسونا در 
لالیگا به میدان رفت و در فصل ۱5-2۰۱۴ هم در 
دسته دوم اسپانیا دوباره پیراهن این تیم را به تن 
کرد. در سوی دیگر هم، پاکو خمز قرار دارد. مربی 
53 ساله اسپانیایی اهل جزایر قناری که در زمان 
بازیگری عضو تیم هایی مانند مایورکا، رایو وایکانو، 
دیپورتیوو لاکرونیا و رئال ساراگوســا بود و 2۱ بار 
هم پیراهن تیم ملی اســپانیا را پوشید. خمز که از 
سال 2۰۰7 مربیگری می کند، حضور روی نیمکت 
تیم های مختلفی در کشورش مانند لاس پالماس، 
گرانــادا و رایو وایکانــو را تجربه کرد و حالا حدود 
۱۱ ماه اســت که در ایران به سر می برد و هدایت 
سرخپوشان تبریزی را بر عهده دارد. البته او اولین 
بار نیســت که مقابل نکونام قرار می گیرد. خمز در 
هفته هجدهم فصل گذشته با تراکتور برابر فولاد به 
میدان رفت که سرمربی اش نکونام بود و موفق شد 
تیم او را با گل دقیقه 9۴ هادی محمدی شکست 
دهــد. با این حال، به نظر می رســد که تقابل دوم 
این ماتادور اســپانیایی، مصاف سخت تری با جواد 

لالیگایی باشد.
 آمارهای بازی

اســتقال در شرایطی بازی هفته دهم خود در 
لیگ برتر را برگزار می کند که دو هفته ای اســت 

توانســته صدر جدول را از آن خود کند. البته آبی 
پوشــان پایتخت، بعد از چهار برد متوالی، در بازی 
قبلی شان مقابل شمس آذر به تساوی 2-2 رسیدند 
تا ۱9 امتیازی شوند و حالا برای حفظ جایگاه خود 
می خواهند سه امتیاز این دیدار خانگی را از آن خود 
کنند. در آن سوی میدان، تراکتور تیمی است که 
در این فصل روندی سینوسی داشته است. این تیم 
پس از دو باخت در ابتدای لیگ، چهار برد به دست 
آورد اما بعد از آن دوباره متحمل دو باخت شد ولی 
در بازی آخرش مقابل نساجی به پیروزی 3-صفر 
رســید تا ۱5 امتیازی شود و حالا باید دید که در 
این بازی چه شــرایطی را تجربه می کند. نکته ای 
کــه درباره رویارویی ایــن دو تیم وجود دارد، این 
است که استقال و تراکتور فصل گذشته سه بار با 
هــم دیدار کردند که آبی ها در بازی رفت در تبریز 
2-صفر بازنده شــدند اما در جام حذفی 2-۱ تیم 
تحت هدایت ریکاردو ساپینتو به پیروزی رسید و 
در بازی آخر لیگ گذشته هم بدترین شکست تاریخ 
باشــگاه تراکتور با نتیجه 7-۱ برابر استقال رقم 
خورد تا شاگردان خمز، خاطرات خوبی از آخرین 
رویارویی های خود با اســتقال در تهران نداشته 
باشــند. استقال و تراکتور در کل، تاکنون 5۴ بار 
برابر هم به میدان رفته اند که 26 برد برای استقال 
و ۱۴ برد برای تراکتور به دست آمده و ۱۴ بازی هم 
با تساوی به پایان رسیده است. در مجموع دیدارهای 
دو تیم هم ۱۴7 گل زده شــده که 89 گل ســهم 
استقال و 58 گل سهم تراکتور بوده است. همچنین 
نگاهی به تقابل های دو تیم نشان می دهد که تراکتور 
بیش از هفت ســال است که نتوانسته استقال را 

در ورزشــگاه آزادی شکست دهد. این تیم آخرین 
بار ۱9 اردیبهشت ســال ۱395 در بازی برگشت 
لیگ پانزدهم، استقال را در تهران 3-2 شکست 
داد و حالا به دنبال شکستن این طلسم است. این 
در حالی اســت که شاگردان نکونام در این فصل، 
آمار صددرصدی برد در چهار بازی خانگی شان را 
داشته اند. هر چند که نکونام هم در قامت سرمربی 
9 بار برابر تراکتور قرار گرفته و صاحب ســه برد، 

چهار تساوی و دو شکست شده است. 
تقابل ستاره ها

اتفاقی که کار تراکتور را سخت تر می کند، غیبت 
ریکاردو آلوز ستاره پرتغالی این تیم است که در بازی 
با نساجی اخراج شد و در این بازی محروم است اما 
در استقال همه بازیکنان شرایط مناسبی دارند و 
حتی زبیــر نیک نفس و پیمان بابایی مصدوم هم 
احتمالاً به این بازی می رسند. با این حال، حضور 
پرسپولیسی های ســابقی مانند شجاع خلیل زاده، 
ســیامک نعمتی، مهدی شــیری و مهدی عبدی 
و همچنین امیرحسین حســین زاده ستاره سابق 
اســتقال در تراکتور، باعث شده این بازی مانند 
گذشــته بسیار جذاب باشد و با حضور ستاره هایی 
مانند سید حسین حسینی، روزبه چشمی، کوین 
یامگا و آرمان رمضانی که گلزن استقال در دو بازی 
قبل بوده، احتمالاً شاهد تقابل هایی دیدنی در این 
مسابقه خواهیم بود. دیداری که قضاوت آن را سید 
وحید کاظمی به همراه کمک هایش سعید قاسمی 
و علیرضا مرادی بر عهــده دارد و با صحبت هایی 
که پیش از بازی درباره داوری صورت گرفته، همه 
روی سوت و پرچم شان بیش از پیش زوم می کنند!

بازی استقلال - 
تراکتور را باید 
یک دوئل لالیگایی 
نامید. چرا که این 
دو تیم در حالی از 
ساعت 16:20 امروز 
در ورزشگاه آزادی 
تهران به مصاف هم 
می روند که هدایت 
دو تیم را مربیانی بر 
عهده دارند.

دوئل لالیگایی!

محمدرضا گرایی: MMA نه؛ طلای المپیک را می خواهم
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زابل و زرنج در رنجزابل و زرنج در رنج

رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست کشور از توافق ایران و 
افغانستان برای تشــکیل کارگروه مشترک درباره موضوعات 
محیط زیســتی خبر می دهد. مهم ترین موضوع مشــترک این 
روزها بین تهران و کابل سدســازی  افغاســتان روی رودخانه 
مشــترک مرزی میان دو کشور است. سدســازی این کشور 
به قطع کامل ورود آب از هیرمند به دشــت سیســتان منجر 
شده است. از ســوی دیگر این کشور ســاخت سد بخش آباد 
را روی هیرمنــد با کمک مالی قطر در دســت دارد. ســاخت 
این ســد عاوه بر تشــدید کم آبــی و افزایــش ریزگردها در 
سیستان و  بلوچستان به کاهش ورودی آب به خراسان جنوبی 
منجر خواهد شــد. بیشتر کارشناسان خواســته بودند ایران 
عاوه بــر رایزنی افغانســتان، درباره کمک مالــی دولت قطر 
بــه سدســازی ها روی هیرمنــد و پیامد آن بــرای مردم دو 
سوی مرز در دشت سیســتان هم وارد گفت و گو با این کشور 
همسایه شود. پیامدهای سدســازی افغانستان روی هیرمند 
برای مردم افغانســتان در آن ســوی مرز و در دشت سیستان 
هم آغاز شــده اســت و آنها چند وقتی اســت با ریزگردهای 
ناشــی از مسدود ســازی جریان عادی هیرمند دست و پنجه 

نرم می کنند.

گرد و غبار زابل در زرنج
علی ســاجقه در گفت و گو با مــا بــرادر عبدالغنی، معاون 
رئیس الــوزرای طالبــان دســت روی همین درد مشــترک 
می گذارد. او به عبدالغنی یادآور می شــود آن گرد وغباری که 
مردم زرنج افغانســتان را رنج می دهد و از ســمت زابل سوار 
بر باد شــمال غرب به جنوب شــرق به زرنج می آیــد، نتیجه 

سدسازی ها روی هیرمند است.
معــاون رئیس جمهور گرد و غبار را یــک مصیبت برای مردم 
زابل می داند و می گوید: »خشــکیدگی تــالاب هامون باعث 
شــده اقتصاد مردم منطقــه نیز که شــغل های ماهی گیری، 
تفرج و گردشــگری و به طور کلی اقتصادی وابســته به تالاب 
اســت، تحت تأثیر قرار بگیرد. این موضوع اقتصاد مردم شما 
در زرنج و ســایر روســتاها شــهرهای اطراف آن را نیز تحت 

تأثیر قرار داده و مختل کرده است.«
آمارهای پردیســان همچنین نشــان می دهد که سالانه ۱5 
میلیون تن گرد و غبار از کانون های کشــور افغانستان می آید 
و باز هم منطقــه زابل و زرنــج را تحت تأثیر قــرار می دهد. 
سیاســت های آبی افغانســتان باعث شــده تا دشت سیستان 
که روزگاری بــه انبار غله منطقه معروف بود حالا به دشــتی 

تبدیل شــود که می توان از آن گرد و غبار برداشت کرد.
رئیس پردیســان به برگزاری دو نشســت بــزرگ بین المللی 
در تهــران با هدف کنترل ریزگردهای منطقه اشــاره می کند 
و می گوید: »در این دو ســال، دو نشســت بزرگ بین المللی 
برای گــرد و غبار برگزار کردیم که یکی با حضور کشــورهای 
منطقــه و یکی هم با حضور 5۰ کشــور جهــان و ۱6 آژانس 
بین المللی برپا شــد. خوشــبختانه در این نشســت ها متوجه 
شــدیم که همگرایی خوبی چه در سطح منطقه و چه در سطح 
جهانی برای مقابله با گرد و غبار وجود دارد.« سدســازی های 
افغانســتان روی هیرمنــد بــا کمــک کشــورهای اروپایی، 
امریکایی و ترکیه در منطقه اتفاق می افتد. سیاســت های آبی 
افغانســتان که عمدتاً با کمک کشــورهای اروپایی، امریکایی 
و برخی از کشــورهای منطقه مثــل ترکیه اتفــاق می افتد، 
اعتراض دیگر کشــورهای منطقه مثل تاجیکستان، ازبکستان 
و ترکمنســتان به دلیل تکمیل کانــال قوش تپه را هم در پی 

داشته است.
بــه اعتقــاد ســاجقه، همــکاری مشــترک میــان ایران و 

افغانستان، می تواند الگوی مناســبی برای همکاری های بین 
دو کشــور و در جهت رفع مشکات مردم دو طرف مرز باشد.

او از آمادگی تهــران برای آغاز این همــکاری خبر می دهد و 
می گوید: »نقشــه ای تحت عنوان طرح عملیاتی زیر منطقه ای 
شــرق و جنوب شــرق کشــور آماده کرده ایم و امیدواریم با 
همکاری کشــورهای منطقه بویژه کشــور افغانستان بتوانیم 

طرحمان را عملیاتی کنیم.«
معــاون رئیس جمهور می گوید: »ما کامــاً آماده ایم هر زمان 
که شــما اعام آمادگی کنید، یک کارگروه مشــترک تشکیل 
بشــود تا بتوانیم در زمینه مســائل محیط زیستی همکاری و 
مشــکات اقتصادی و اجتماعی مردم دو کشور را حل کنیم.«

ســاجقه یادآور می شــود: »ما تمام مطالعات جامع را انجام 
داده و نقشــه ها را آمــاده کرده ایــم و زمانی که شــما اعام 
آمادگــی بکنید، این کارگروه تشــکیل می شــود و به صورت 
میدانی و عملیاتی شــروع به شناســایی نقاط برداشــت گرد 
و غبار و تثبیت آنهــا می کنیم. درحال حاضــر تالاب هامون 
باتوجه به شــرایط اقلیمی نیاز به مرطوب ســازی دارد، یعنی 
قبل از اینکه به شــرایط باشــکوهی که در گذشــته داشته و 
محل ارتــزاق و رونق اقتصاد مردم بود برســیم، در شــرایط 
فعلــی که مردم ما ۱8۰ روز درگیر گرد و غبار غلیظ هســتند 
نیاز دارد که آب رها شود تا هامون مرطوب شود و دیگر منشأ 
گرد و غبار نباشــد که این اتفاق به نفع مردم هر دو کشــور در 

ولایت نیمروز شما و در زابل ماست.«
او امنیت محیط زیستی را زیرســاخت تمام امنیت ها می داند 
و می گوید: »عاوه بر تمام مشــترکاتی که ما داریم، مســائل 
مربوط به محیط زیســت یکی از مشــترکات اصلی ماست که 
بایــد با همکاری، مردم کشــورهای مان را از این رنج و عذابی 
که در حوزه محیط زیســت متوجه آنها شــده اســت، نجات 

دهیم.«

اگر بارش ها مناسب باشد؛ حقابه را رهاسازی می کنیم
مــا برادرعبدالغنی نیز در این جلســه می گوید: »امیدواریم 
مذاکرات ما با کشور شــما به بهترین شکل پیش برود و نتایج 

مطلوبی برای مردم هر دو کشور داشته باشد.«
او بــا سپاســگزاری از جمهوری اســامی بــرای کمــک به 
زلزلــه زدگان هــرات می گوید: »اکنــون نیز بــرای پیگیری 
کمیته های مشترک کاری به ایران آمده ایم و امیدوار هستیم 
که این کمیته های کاری نتایج مطلوبی داشــته باشــند و ما با 

دست پر به افغانستان برگردیم.«
معاون رئیس الوزرا طالبان در پاســخ به درخواســت ساجقه 
مبنی بــر تشــکیل کمیته هــای محیط زیســتی مشــترک و 
رهاســازی آب به ســمت هامون می گوید: »ما در افغانستان 
اداره ملی حفاظت از محیط زیســت داریم و قبول می کنیم که 
در اولین زمان مناسب مســئولان این اداره را به خدمت شما 
در ایران بفرســتیم تا دراین خصوص با شــما همکاری کنند. 
ما نیــز از حضور هیأت خودمان در کشــور شــما و همکاری 
در حوزه مســائل محیط زیســت بویژه گرد و غبار اســتقبال 

می کنیم.«
عبدالغنی بــرادر درباره رهاســازی آب می گویــد: »اگر آبی 
باشــد، ما هم به دنبال این هستیم که حقابه ایران را رهاسازی 
کنیــم و دلیلی ندارد که بخواهیم از این کار امتناع کنیم. الان 
کشــور ما درگیر خشکسالی اســت و همین خشکسالی باعث 
خشــکی هامون شــده اســت. در زمانی که بارش ها مناسب 
باشــد، قطعاً رهاســازی آب نیز انجام خواهد شد و هامون بار 

دیگر پرآب می شود.«
عبدالغنــی بــه مهاجــرت اقلیمی تعــداد زیــادی از مردم 
افغانســتان در ایالــت نیمروز، در شــهر زرنج و شــهرهای 
اطراف به خاطر خشکسالی شدید اشــاره می کند و می گوید: 
»درحال حاضر آبــی در این منطقه وجود نــدارد و به همین 

دلیل امکان حیات مسیر نیست.«
پیش بینی ها نشــان می دهد که سیاست های آبی افغانستان و 
اصرار بر سدســازی روی هیرمند به مهاجرت مردم افغانستان 
این بار نه بــه دلیل جنگ که به دلایلــی اقلیمی دامن خواهد 
زد. این پیش بینی ها می گوید مهاجرت های اقلیمی ناشــی از 
سدســازی افغانستان به تسلط بیشتر پاکســتان بر افغانستان 

انجامید. خواهد 

کتاب »زندگی من؛ زندگینامه خودنوشــت گلدا مایر نخست وزیر و وزیر خارجه اسبق رژیم 
صهیونیستی« نوشــته گلدا مایر به تازگی با ترجمه مختار مجاهد توسط انتشارات مؤسسه 

مطبوعاتی ایران منتشر و راهی بازار نشر شده است.
کتاب حاضر، خاطرات گلدا مایر، همه تحولات زندگی شخصی و سیاسی او از دوران کودکی 
و زندگی در روســیه تــا اواخر عمر او را پوشــش می دهد. از این رو در واقع یــک دوره تاریخ 
صهیونیسم و اسرائیل به زبانی شخصی، روان و داستان گونه به شمار می آید که برای کسانی 
که از زبان سرد و بی روح تاریخ نویسی های علمی و آکادمیک گریزانند گزینه جذاب و مناسبی 
به شــمار می آید. چالش عمده ای که در ایران )و سایر کشور های اسامی( در باره این کتاب و 
امثال آن، وجود دارد میزان مطابقت مطالب کتاب با حقایق تاریخی و تأثیر آن بر خوانندگان 

کتاب است.
کتاب خاطرات گلدا مایر منبعی علمی برای کشف حقایق تاریخی درگیری اعراب و اسرائیل 
نیســت و هیچ ناظر منصفی نمی تواند چنین نگاه خوش بینانه یا ساده لوحانه ای به این کتاب 
داشته باشد. گلدا مایر تاریخ دان نبود، دانشمند یا استاد دانشگاه نبود، او حتی یک شخصیت 
بی طرف نبود. کاماً روشن است او یک صهیونیســت دو آتشه بود که زندگی خود، از سنین 
جوانی تا پایان عمر را وقف توسعه و پیشــرفت ایدئولوژی صهیونیسم کرد و در این راه حتی 
خانواده خود را به کناری نهاد. براســاس خاطرات مایر در همین کتاب او به رغم مخالفت پدر 
و مادر خود، آن ها را در امریکا تنها گذاشــت و به جنبش صهیونیســم در فلسطین پیوست. 
در فلســطین نیز همین با را بر سر همســر و فرزندان خود آورد. عماً در زندگی او توجه به 
خانواده تحت الشعاع فعالیت های سیاسی او برای پیشــبرد پروژه صهیونیسم قرار داشت. از 
چنین صهیونیســت متعصبی انتظار نمی رود به حقایق تلخ صهیونیسم و برخورد ظالمانه و 
جنایتکارانه آن با فلسطینی ها اعتراف نماید. هدف اصلی و اساسی او از این کتاب بیان حقایق 
تاریخ نیست. هدف اصلی او دفاع از ایدئولوژی و موجودیتی است که او در تمام زندگی سیاسی 
خود از آن دفاع کرد. هدف توجیه جنبش صهیونیســم و اقدامات آن در فلسطین است. اگر 
کشف این امر برای برخی از خوانندگان آسان نیست این سختی و صعوبت را باید در عدم اطاع 
آن ها از تاریخ واقعی صهیونیسم و فلسطین جست وجو کرد. ادبیات و نوشته های دانشمندان 
و مورخان بسیاری، چون ادوارد سعید، ایان پاپه، غسان کنفانی، عبدالوهاب المسیری، رشید 
خالدی، شلومو سند و سایرین می تواند در این زمینه راهگشا و روشنگرانه باشد. این صعوبت ها 
و نگرانی ها نباید سد راه مطالعات اسرائیل در کشور شود. مطالعات اسرائیل با وجود این کتاب 
و ده ها کتاب از این نوع همچنان از توسعه مطلوب فاصله چشمگیری دارد و این فاصله است 
که اســرائیل را درموقعیت برتری قرار داده و هزینه شکســت های پی در پی را بر کشور های 

اسامی تحمیل می نماید.

در فص موســوی کتاب »فصوص الحکم«، ابن عربی در مورد حکمت قتل کودکان توســط 
فرعون و نسبت آن با جامعه بنی اسرائیل بحث می کند.

همان طور که می دانیم فرعون باخبر می شــود، فرزندی خواهد آمــد که قدرت او را متزلزل 
می کند. او هم برای جلوگیری از به دنیا آمدن موســی)ع(، فرزندان بنی اســرائیل را قتل عام 
می کند. اینجا ســؤالی به وجود می آید که اگر عالم صحنه حکمت الهی اســت آیا این حادثه 
و قتل کودکان از باب تصادف اســت؟ زمانی ما در ســطح خرد مسأله را نگاه می کنیم و فقط 
اراده، قدرت و اقتدار فرعون و ظلمی را که انجــام می دهد ماحظه می کنیم، اما اگر در عالم 
همه جنود و کارگزار الهی هستند و از منظر الهی به مسأله نگاه کنیم خود این امر هم در طرح 

حکیمانه الهی و نظام احسن نقشی ایفا نمی کند؟
ابن عربی در این فص و در توضیح این مطلب - به تعبیر بنده - بیان می کند که این »اخذ عزیز 
مقتدر« است که با دســت خود فرعون دارد او را به نابودی می کشد و با همان ظلمی که دارد 

انجام می دهد، امت موسی)ع( در حال شکل گیری است.
چون این کودکان که به تعبیری »حدیث العهد بالرّب« هستند، به واسطه حدیث العهد بودن 
به پروردگار و قربی که به خداوند دارند، پدر، مادر و بزرگان را به تســخیر خود درمی آورند و 
جامعه را به خدمت خود می گیرند. ضرورت این به خدمت درآوردن این است که عُلوّی در کار 
باشــد و این علوّ را کودکان به خاطر نزدیکی به خداوند دارند و همین موضوع باعث می شود 
که در دیگران اثر بگذارند و آنها را به تســخیر خود درآورند. اگر کســی پدر و مادر را از خواب 
بیدار کند، خودشــان ناراحت می شوند و تحملش را ندارند اما تا از فرزند سرفه ای سر می زند 
یا ناآرام می شــود با همه وجود از خواب برمی خیزند و در خدمت کودک قرار می گیرند. این 
در واقع منزلتی اســت که خداوند به کودک داده است که این گونه می تواند مادر و پیرامون را 

تسخیر کند.
کودکانی که حدیث العهد هســتند وقتی که به مقتل برده می شــوند، نفــس دارند و از بین 
نمی روند. ظلمی که به اینها می شــود و انتقام و قصاصی که نسبت به این خون می شود باعث 
انباشت می شود. این کودکان با روحانیتی که دارند در یک حقیقت روحانی برتر اجتماع پیدا 
می کنند که همان تشــکیل امت موسی است. همین مسأله در سنت الهی عمل می کند و در 

نهایت فرعون را از بین می برد.
امروز حوادثی که در غزه رخ می دهد و قتل عام کودکان بی گناه، کافی اســت که سنت الهی 
عمل کند و دســت انتقام الهی با متن همین ظلم دارد قدرت و قوت می گیرد تا گریبان ظالم 
با آن گرفته شود. کسانی که به قتل می رســند کلمه توحید را بر زبان می آورند و ربّ خود را 
فرا می خوانند. فقط این کودکان نیســتند که به مقتل برده می شوند و سنت خدا با آنها عمل 
می کنــد. این مقاومت، اســتقامت و توجه و عنایتی که به خداوند دارنــد و این ظلمی که به 

حیثیت الهی اینها می شود، مسبب تکوین امت اسامی است که در حال رخ دادن است.

مادرِ غصب

حکمت الهی شهادت کودکان 
مظلوم چیست؟


